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با سلام خد مت امام عصر)عج(
احمدی  نعمت  و  صفا  علی  امید  با  گفت وگو 
سلبریتی ها اجتماعی  خدمات  منع  درباره 

سلبریتی ها  برای  کسی  چه 
کرد؟ صادر  حکم 
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با دولت

مردم  کارهایش  با  دولت 
کند می  مأیوس  را 

امیری فر  عباس  الاســام  حجت 
در گفتگو با نامه نیوز درباره انتقاد 
رئیس جمهور از خواص گفت: آقای 

رئیسی وقتی ریاست قوه قضائیه هم برعهده داشت نحوه 
بیانش مورد انتقاد بود که نمی تواند درست مفاهیم را ادا 
کند. نقد دیگری هم که به او وارد می شود این است که فکر 
می کند کار دولت دستوری پیش می رود، در واقع دولت 
را با قوه قضائیه اشتباه گرفته است بنابراین دستور می دهد.

وی افزود: آقای رئیسی دستور می دهد گرانی برطرف شود، 
عرضه دارو به بازار زیاد شود، امنیت ایجاد شود. خوب همه 
این امور دست دولت است بنابراین خود رئیس جمهور باید 

پیگیر تحقق آنها باشد، نه آنکه دستور دهد. البته...

پدر مهاجر، مادر ایرانی؛ 
معضلی به نام شناسنامه فرزند!
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گفت و گو با دو فعال سیاسی اصولگرا و اصلاح طلب بررسی شد؛

اعتراضات نتیجه یکدست سازی قدرت
مهرشــاد ایمانــی/ پیــش از انتخابات 
میــان  در  و   ۱۴۰۰ ریاســت جمهوری 
ردصاحیت ها بود که طیف هایی از اصولگرایی 
که عمدتا نزدیک به جبهــه پایداری بودند، 
می گفتند اگر دولت، مجلس و دیگر نهادها 
با یکدیگر هماهنگ عمل کنند، بســیاری 
از کارهای برزمین مانده حل می شــود. این 
توجیهــی بود بــرای یک سیاســت مهم؛ 
یکدست سازی حاکمیت. ترویج این نظریه تا 
جایی پیش رفت که حتی برخی اصاح طلبان 
هم وقتی با عرصه ســنگین ردصاحیت ها 
مواجه شدند، گفتند شاید هم بد نباشد همه 
ارکان تصمیم ســازی در اختیار یک جناح 
سیاسی باشد تا دست کم اختاف  نظرها مانع 
جلورفتن کارها نشود. آن ها سرنوشت برجام 
را مثال می زدند و می گفتند همین اختاف ها 
باعث شــد پس از امضای برجام بسیاری از 
کارشکنی ها در اجرای این سند بین المللی رخ 
دهــد، پس چه بهتر اصل و فرع تصمیم ها با 
یک جناح سیاسی باشد. رسیده ایم به حالا، 
حالایی که حدود یک سال و نیم از عمر دولت 
سید ابراهیم رئیسی می گذرد و به نظر می رسد 
نتایج دلخواه یکدست سازی حاکمیت به دست 

نیامده است؛ اما چرا؟
یکدستی حاکمیت و فراموش رسالت نظارتی

جواد آرین منش، نماینــده دوره های هفتم 
و هشــتم مجلــس، تحلیلگر سیاســی و 
فعال اصولگرا، در پاســخ به این پرسش که 
یکدست شدن قوا چه نتایجی به دنبال داشت، 
به »خبرآناین« گفت: »مجموعه عللی دست  
به  دست هم می دهند تا یک نظام و یک دولت 
موفق باشد. اگر بنا را بر یکدست شدن قوای 
سه گانه بگذاریم و تصور کنیم اگر یک جریان 
سیاسی همه قوا و نهادها را در اختیار داشته 
باشد، پس همه چیز بسامان خواهد شد، در 
مسیری اشتباه گام برداشته ایم. هر یک از قوا و 
نهادها وظایف خاص خود را دارند و هر کدام 
باید به وظایف مشخص شده خودشان فارغ 
از جناح بندی های سیاسی عمل کنند. برای 
مثال مجلس، هم رسالت  قانونگذاری برعهده 
دارد و هم رسالت نظارتی. به این معنا که در 
کنار وضع قوانین متناسب باید بر عملکرد همه 
نهادها از جمله قوه مجریه نظارت کند. حالا 
تصور کنیم هم قوه مجریه و هم قوه مقننه از 
یک جناح سیاسی اند. در این صورت طبیعی 
اســت که مجلس نتواند آن طــور که انتظار 
می رود بر عملکرد دولت نظارت داشته باشد 
و از اهرم های خودش مانند سؤال، تحقیق و 
تفحص و استیضاح استفاده کند. یک دستی 
قوا در عمل به معنای فراموش شدن نیمی از 
وظایف قوه مقننه اســت. اگر هم نظارتی در 
کار نباشد یا به میزان قابل قبول وجود نداشته 

باشد، ایرادات به قوت خودش باقی می ماند«.
آثار مثبت حداقلی، معایب حداکثری

موافقــان  برخــی  اســتدلال  دربــاره  او 
یک دست شــدن حاکمیت مبنــی بر اینکه 
در چنین حالتــی اختاف نظرها به حداقل 
می رســد و کارها بهتر پیش مــی رود، بیان 
کرد: »من رد نمی کنم که یکدستی قوا باعث 
کاهش اختاف نظرها و بحث هایی می شود 
که وقت زیادی را از ارکان مختلف حاکمیت 
می گیرد اما باب هر گونه نقد دقیق و به دور 
از جناح بازی های سیاسی را هم می بندد. این 
موضوع گرچه شاید آثار مثبت حداقلی هم 

داشته باشد اما معایبش بیشتر است«.
بحران شایسته سالاری

این فعال سیاســی همچنین با ذکر مثالی 
عملکرد دولت در تشریح یکدستی حاکمیت 
اظهار کرد: »یک سال و نیم از عملکرد دولت 

گذشته اســت و در این مدت توفیق شایان 
ذکری حاصل نشــده اســت و می بینیم که 
همین یکدستی حاکمیت شایسته سالاری 
را با بحران های مهمی روبه رو کرده اســت. 
همه چیز که هم نظر بودن همه مســئولان 
در همه ارکان های حاکمیتی نیست؛ بحث 
شایسته سالاری، تأمین منابع، کارآمدی، رفع 
بحران های سیاســت خارجی و ده ها مسئله 
دیگــر وجود دارد که ارتباطــی به این یا آن 
جناح سیاســی ندارد و تخصص و کارآمدی 

می خواهد«.
طیفی اداره شدن دولت

او در پاســخ به این پرسش که آیا رئیسی از 
همه ظرفیت های اصولگرایی استفاده کرد یا 
خیر، تصریح کرد: »مســئله این است که در 
دوره اخیر بیش از همه دوران مسئله خودی و 
غیرخودی را مشاهده می کنیم. حتی در دولت 
می بینیم که این دایره خودی ها و غیرخودی ها 
کار را به جایی رسانده که دولت سیزدهم از 
تمام ظرفیت های اصولگرایی هم اســتفاده 
نکرد. در گذشته اگر اصولگرایان دولت را در 
اختیار می گرفتند یک دولت اصولگرا یعنی 
با اســتفاده از همه ظرفیت های اصولگرایان 
تشکیل می دادند و اصاح طلبان هم به همین 

شکل از همه امکانات جبهه سیاسی خود بهره 
می بردند اما اکنون می بینیم این یکدســتی 
زیادی پیش رفته و نه فقط اصاح طلبان بلکه 
بخش مهمی از بدنه اصولگرایی هم به حاشیه 
رانده شده اند و صرفا طیفی از اصولگرایان یعنی 

جبهه پایداری در دولت تعیین کننده است«.
گسترش دایره خودی و غیرخودی کردن 

نیروهای سیاسی
آرین منــش درباره تأثیــر ردصاحیت های 
گسترده بر ایجاد زمینه یکدستی حاکمیت هم 
خاطرنشان کرد: »بر همه این هایی که اشاره 
کردم، شیوه بررسی صاحیت های نامزدهای 
انتخاباتی را هم بیفزایید. ســخت گیری های 
شــورای نگهبان باعث شــد حتی نیروهای 
کارآمــدی مانند آقای لاریجانــی هم کنار 
گذاشته شــوند و دیدیم او امکان رقابت در 
عرصه انتخابات را نداشت. این دایره این قدر 
تنگ و تنگ تر شــد که دیگر نیرویی نمانده 
اســت و امروز خود دولت هم متوجه شــده 
اســت که نیروی کارآمدی دورش نیســت. 
وقتی بسیاری از نیروها که می خواستند برای 

کشورشــان کار کنند، کنار گذاشته شدند و 
دولت هم در اداره امور موفق نبود، شرایطی 
به وجود آمد که خیلــی از نیروها راضی به 
حمایت از دولت نیستند و ترجیح می دهند 

سکوت کنند«.
ضرورت استفاده از همه ظرفیت ها

این فعال سیاســی در پایان در پاسخ به این 
پرسش که چه می توان کرد، گفت: »من باور 
دارم اکنون که اعتراضات زیادی هم در جریان 
اســت باید از همه ظرفیت ها استفاده کرد و 
ریشه نارضایتی ها هم بررسی و شناخته شود. 
دولت و همه قوا و نهادها هم باید در صدد رفع 
مشکات مردم و شنیدن صدای معترضان گام 
بردارند. اینکه همه را اغتشاشگر یا عامل بیگانه 
بنامیم مشکلی حل نمی شود. همه مسئولان با 
پذیرش تکثر اندیشه ها باید در جهت اصاح 
واقعی گام بردارند و طبیعی است چنین امری 
با حضور یک طیــف و نه حتی یک جریان 

سیاسی در قدرت میسر نمی شود«.
تصوری اشتباه از نتایج یکدست شدن 

حاکمیت
مهدی آیتی، نماینده دوره ششــم مجلس، 
تحلیلگر سیاسی و فعال اصاح طلب، درباره 
این که یکدســتی حاکمیــت کار را به کجا 

رسانده است، به »خبرآناین« گفت: »تجربه 
ایران و دیگر کشــورهای جهان نشان داده 
که تک حزبی کردن کشــور به صاح نیست. 
در کشورهای اروپایی و آمریکا می بینیم که 
سیاست حداقل دوقطبی است و گاهی سه  
یا چهار قطبی هم می شود و این قطب های 
مختلف هرچه نزدیک به انتخابات می شوند با 
هم ائتاف می کنند تا در نهایت انتخابات با دو 
قطب پیش برود. سیاستمداران در کشورهای 
توســعه یافته می گویند رقیب ما همیشــه 
دشمن نیســت و گاهی دوست ماست زیرا 
این رقیب اســت که نقد می کند و نقد زنگ 
هشدار است. این رقیب است که مشکات را 
می گوید و همین نقد باعث اصاح مشکات 
می شود. اینکه برخی تصور کردند اگر دولت، 
مجلس، ارگان های نظامی و انقابی و... همه 
اصولگرا شوند، مملکت عالی می شود، تصوری 
کاما اشتباه بود و دیدیم شرایط بسیار بدتر 
از گذشته هم شده است و امروز کار به جایی 
رســیده که مردم می گویند صد رحمت به 
روحانــی. این وضعیت نتیجه تک صدایی در 

کشور اســت، نتیجه یک دست شدن نهادها 
و قواســت و می بینیم که دولــت در غیاب 
نیروهای کارآمد، نیروهایی صفر کیلومتر را در 
پست های مهم به کار می گیرد که همین ها 

باعث افزایش نارضایتی مردم می شوند«.
شورای نگهبان، ردصلاحیت ها و یکدستی 

حاکمیت
او درباره تأثیر شــیوه بررسی صاحیت ها در 
یک دست شدن حاکمیت بیان کرد: »یکی از 
مقصران وضع کنونی یعنی یکدستی حاکمیت 
شورای نگهبان است. وقتی شورای نگهبان در 
انتخابات های گوناگون بسیاری را ردصاحیت 
می کند این کار آنقــدر ادامه می یابد که در 
نهایت افرادی می مانند کــه توانایی لازم را 
ندارند و در دولت هم همین نگاه پیش می رود 
و در آخر سبد نیروهای درجه سه و چهاری 
باقی می مانند که مسئولیت های مهم و کلیدی 
را در اختیار می گیرند. در حوزه رسانه ها هم 
همین طور است. نمی شود که فقط رسانه های 
اصولگرا باقی بمانند و همه رسانه های رقیب یا 
ساکت و بی اثر شوند یا اگر حرفی بزنند، با آن 

ها برخورد شود«.
حذف جریانی، نه لزوما فردی

این فعال سیاسی در پاسخ به پرسش دیگری 
مبنی بر اینکه آیا از سال ها پیش نزد گروه هایی 
نه لزوما حذف فردی از عالم سیاســت، بلکه 
حذف جریانی در دســتور کار قرار داشــته 
اســت، تصریح کرد: »حتما همین طور بوده 
اســت. برخی گروه ها که حالا قدرت هم در 
تصمیم گیری ها دارند از ابتدا سعی می کردند 
به جبهه اصاحات اتهام بزنن و عنوان سازی 
می کردند. یک روز می گفتند فتنه گر و یک 
روز دیگر هم می گویند اغتشاشگر. همین حالا 
می گویند اغتشاشگران دنباله روی اصاح طلبان 
هستند و لیدرهای اصاحات، لیدری ناآرامی ها 
در دست دارند که اصا چنین نیست. اگر هم 
بخواهند با زبانی نرم سخن بگویند، می گویند 
چرا اصاح طلبان ساکت هستند. اعتراضات 
کنونی اصا دانشــجویی هم نیست و سن 
معترضان به نوجوانان کــه اغلب دانش آموز 
هستند رسیده اســت. اما همان کسانی که 
سال هاست دنبال یکدست سازی حاکمیت 
بودند همین حالا هم نمی خواهند بپذیرند که 
حذف یک جریان سیاسی از مناسبات سیاسی 
به ضرر نظام تمام شد و اکنون هم بنای تغییر 
روش ندارند و می گویند اصاح طلبان نوجوانان 
حاضر در خیابــان را هدایت می کنند. آنها 
نمی دانند که دشمن دانستن اصاح طلبان به 

نظام لطمه زد«.
جایگاه جبهه پایداری در مناسبات قدرت 

سیاسی ایران
آیتی در پاســخ به این پرسش که آیا دولت 
توسط جبهه پایداری اداره می شود و چه شد 
این طیف بیشترین تعیین کنندگی را در عالم 
سیاست ایران دارد، گفت: »جبهه پایداری از 
نظر پایگاه اجتماعی بسیار ضعیف است اما 
همین اقلیت با افکاری تند آمده و بســیاری 
از جایگاه های تصمیم گیری را برعهده گرفته 
اســت و به نوعی در دولت نقش اصلی را ایفا 
می کند. به جرات می گویم طیف پایداری در 
جامعه ایران پنــج درصد اعتبار هم ندارد اما 
همین اقلیت با شعارهای خشونت طلبانه و 
رادیکال تمام جناح ها و حتی طیف های دیگر 
اصولگرایی را به حاشیه رانده اند تا خودشان 
قدرت را در دست داشته باشند. پایداری ها با 
آن مواضع تندشان بر میزان ناراضیان داخلی 
می افزاینــد و مواضع و اقدامات آنها منشــاء 
نارضایتی ها و اعتراضات بوده که اصا به نفع 

نظام نیست«.

آرین منش اصولگرا: خیلی از نیروها راضی به حمایت از دولت 
نیستند و ترجیح می دهند سکوت کنند

 آیتی اصلاح طلب:پایداری ها با مواضع تندشان بر میزان ناراضیان 
داخلی می افزایند که به ضرر نظام است

,,

تکذیب ادعای وال استریت ژورنال از سوی خانواده مرحوم هاشمی
فرزند ارشد مرحوم هاشــمی ادعای وال 
اســتریت ژورنال مبنی بر درخواست دبیر 
شــورای عالی امنیت ملی از خانواده وی 
برای کمک بــه کنترل ناآرامی های اخیر 

را تکذیب کرد.
محسن هاشــمی رفسنجانی در گفت وگو 
با ایســنا، در واکنش به ادعای درخواست 

دریابان شــمخانی از خانواده هــای امام 
خمینی)ره( و مرحوم هاشمی رفسنجانی 
برای کمک به آرام کردن اوضاع و رد این 
درخواســت، اظهارکرد: اساســا نه چنین 
درخواستی از سوی آقای شمخانی خطاب 
به خانواده مرحوم هاشمی مطرح شده و نه 

چنین جلسه ای تشکیل شده است.

سایت جماران وابسته به موسسه تنظیم 
و نشــر آثار امام خمینــی)ره( نیز در پی 
انتشــار این خبر در روزنامه وال استریت 
ژورنــال به نقل از امین عــارف نیا معاون 
فرهنگی هنری و ارتباطات این موسســه 
انجام ماقات علی شمخانی با اعضای بیت 

حضرت امام را تکذیب کرد.

دولت با کارهایش مردم را مأیوس می کند
حجت الاســام عباس امیری فر در گفتگو با نامه نیوز درباره انتقاد رئیس 
جمهور از خواص گفت: آقای رئیسی وقتی ریاست قوه قضائیه هم برعهده 
داشت نحوه بیانش مورد انتقاد بود که نمی تواند درست مفاهیم را ادا کند. 
نقد دیگری هم که به او وارد می شود این است که فکر می کند کار دولت 
دستوری پیش می رود، در واقع دولت را با قوه قضائیه اشتباه گرفته است 

بنابراین دستور می دهد.
وی افزود: آقای رئیسی دستور می دهد گرانی برطرف شود، عرضه دارو به 
بازار زیاد شــود، امنیت ایجاد شود. خوب همه این امور دست دولت است 
بنابراین خود رئیس جمهور باید پیگیر تحقق آنها باشــد، نه آنکه دستور 
دهد. البته رئیس جمهور زیاد زحمت می کشــد، ضمن آنکه خرابی ها 
و بدهی های به جا مانده از دولت قبل زیاد است و همه منابع نیز در آن 

دولت مصرف شدند.
این فعال سیاسی اصولگرا درباره انتقاد رئیسی از یأس آفرینی در جامعه 
اظهار کرد: هر چند جریان رقیب به طور مشخص اصاح طلبان تحت تأثیر 
خارجی ها و تبلیغات رسانه های غربی آیه یأس می خوانند به طوری که 
می شود گفت آنها خودباخته شدند اما معتقدم این صحبت آقای رئیسی 
خطاب به دولت خودش اســت. بیش از 5۰ درصــد مدیران دولت آقای 
روحانی همچنان بر سر مســئولیت ها قرار دارند و همان ها ترویج یأس 
آفرینی می کنند، چه کســی باید آنها را برکنار و رویکرد جدیدی را در 
عرصه مدیریتی حاکم کند؟ طبیعتا خود آقای رئیسی باید این کار را انجام 

دهد. متأسفانه شاهد هستیم.
این تحلیلگر مسائل سیاسی با بیان اینکه انتصاب عبدالملکی بر دبیری 
سازمان مناطق آزاد مصداق یأس آفرینی خواند و بیان کرد: انتظار داریم 
دولت سیزدهم با فساد و رانت خواری مبارزه کند، از دولت روحانی درباره 
پرداخت حقوق های نجومی انتقاد می کردیم ولی الان مگر در وزارتخانه 
ها و سازمان های دولتی آمار پرداخت حقوق های نجومی کم است؟ هنوز 

پرداخت حقوق های نجومی در دولت وجود دارد.
وی افزود: نیاز نیســت که آقای رئیسی دستور دهد کافی است برکناری 
مدیران ناکارآمــد و عامان پرداخت حقوق های نجومی را پیگیری کند. 
در موضــوع تورم نیز آقای رئیس جمهور دائم می گوید تورم 6۰ درصدی 
را به ۴۰ درصد کاهش دادند. اصا ما می گوییم نرخ تورم یک درصد شده 
است اما اعام ما مهم نیست بلکه مردم باید آثار این اتفاق را احساس کنند.

امیــری فر گفت: مجلس باید به کار دولت آقای رئیســی نظارت کند اما 
متأسفانه یک وزیر ضعیف را استیضاح و دوباره به او رأی اعتماد بالا دادند. 

دولت برای شنیدن حرف معترض گوش 
شنوا دارد!

رئیس جمهور در جلسه هیات 
دولت گفت: دولت برای شنیدن 
حرف معترض و مخالف گوش 
شــنوا دارد، امــا اعتــراض با 
آشوب و اغتشاش تفاوت دارد. 
اغتشاش هم مانع گفتگو و هم 
مانع هر نوع توســعه یافتگی 

است و مردم انتظار دارند با آن برخورد قاطع شود. سید ابراهیم رئیسی در 
جلسه روزگذشته چهارشنبه هیئت دولت با گرامیداشت هفته بسیج و یاد 
و خاطره شهدای بسیجی، روحیه بسیجی را برخورداری از اخاص، تدبیر، 
عقانیت، انگیزه، روحیه خدمت و مقاومت و اتکا به خداوند در برابر شدائد، 
مشکات و موانع دانست و بر حفظ و ارتقای روحیه انقابی و بسیجی در 
همکاران دولت تاکید کرد. رئیسی گفت: بسیج حرکت سازمان یافته، منظم 
و با اندیشــه و انگیزه انقابی و عمل صالح برای پیشبرد اهداف انقاب و 
گره گشایی از زندگی مردم است و دولت باید در تمام عرصه های خدمت 
بسیجی عمل کند. رئیس جمهور تصریح کرد: امروز که دشمن به صورت 
هدفمند به جنگ ترکیبی با داشته های انقاب اسامی آمده و نشاط، امید و 
اعتماد جامعه و سرمایه اجتماعی ما را هدف گرفته، راه مقابله با شیطنت ها، 
فتنه ها و توطئه های او پرهیز از هر گونه تاخیر در انجام امور مربوط به رفاه 

و آسایش مردم و کار و تاش مضاعف برای حل مشکات است.
»لزوم حرکت مسئله محور دستگاه های اجرایی« و »تامین نیازهای مردم به 
ویژه توجه به معیشت آنها« از دیگر تاکیدات رئیسی به همکاران دولت بود.

رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنانش ناامنی را خط قرمز دولت 
دانســت و گفت: امنیت و آرامش زیربنای رشــد و پیشــرفت کشور و 
فعالیت های علمی، اقتصادی و کسب و کارهای مردم است که دستگاه های 

مسئول باید به آن توجه ویژه داشته باشند.
رئیسی افزود: دولت برای شنیدن حرف معترض و مخالف گوش شنوا دارد، 
اما اعتراض با آشوب و اغتشاش تفاوت دارد. اغتشاش هم مانع گفتگو و هم 
مانع هر نوع توسعه یافتگی است و مردم انتظار دارند با آن برخورد قاطع 
شود. رئیس جمهور با اشاره به دست های پنهان برای اخال در بازار ارز، از 
دستگاه های مرتبط خواست تدابیر اتخاذ شده در این زمینه را با سرعت 

و دقت اجرایی کنند.

دولت

لی
داخ

ست 
سیا
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امیرعبداللهیان مطرح کرد؛

ایران آماده نشست وزیران در وین
دومیــن نشســت خبری وزیــر خارجه 
کشورمان بعد از ظهر چهارشنبه ۲ آذرماه 

۱۴۰۱ برگزار شد.
حسین امیرعبداللهیان در دومین نشست 
خبری خود با خبرنگاران داخلی و خارجی 
اظهار کــرد: علیرغم جنــگ ترکیبی و 
شــناختی ایجاد شــده علیه کشور در 
این مدت نه تنها مراجعــات ایرانیان به 
سفارتخانه ها و کنسولگری های کشور در 
خارج  کم نشده بلکه شاهد رشد مراجعه 
ایرانیان در خارج از کشور به این مکان ها 
برای پیگیری امور کنسولی خود بوده ایم.

امیر عبداللهیان همچنین با  اشاره به روند 
تصویب قانون جامــع حمایت از ایرانیان 
خارج از کشــور گفت: تصویب این قانون 
در دستور کار ما است تا بتوانیم خدمات 
بهتــری به ایرانیان خارج از کشــور ارائه 

کنیم.
وزیر خارجه همچنین در بخش دیگری 
از صحبت هــای خود گفــت: علی رغم 
مواضع غیر ســازنده ای که ســه کشور 
اروپایــی و آمریکایــی در هشــت هفته 
گذشته داشته اند، در مسیر دیپلماتیک، 
گفت وگوها برای لغــو تحریم ها با طرف 
آمریکایی از طریق اتحادیه اروپا در دستور 

کار قرار داشته است.
وی با تاکیــد بر اینکه ما از خطوط قرمز 
خود عبور نخواهیم کــرد، ادامه داد: در 
جریان اغتشاشــات اخیر در ایران طرف 
آمریکایی تصور می کرد کــه در جریان 
این مذاکرات ما از خطوط قرمز خود عبور 
می کنیم ولی به طــرف آمریکایی تاکید 
کردیم که ما به هیــچ وجه از چارچوب 
خطوط قرمز مشخص شــده خود عبور 

نخواهیم کرد.
امیــر عبداللهیان با تاکید بر اینکه تبادل 
پیــام بیــن ایــران و آمریکا در مســیر 
دیپلماتیــک خود همچنــان ادامه دارد، 
گفت: البته در چارچوب رسانه ای برخی از 
مقامات آمریکایی مواضع غیر سازنده دارند 
و مواضع ریاکارانه خود را ادامه می دهند.

وی همچنین با تاکید بر اینکه ما به دنبال 
دستیابی به توافق خوب و پایدار هستیم 
در بخش دیگــری از صحبت های خود 
به توجه دولت ســیزدهم به امور ایرانیان 
خارج از کشور اشاره کرد و گفت: توجه به 
ایرانیان خارج از کشور همواره مورد توجه 
دولت و دستگاه های دیپلماسی بوده است.

وی در ادامه این نشست در پاسخ به سوال 
خبرنگاران درباره اینکه آیا مذاکرات برجام 
نباید بازتعریف شود و آرایش جدیدی را 
کشور اتخاذ کند؟ گفت: در مذاکرات برای 
رفع تحریم یکی از مسایلی که تاخیر ایجاد 
کرد حل مسایل اتهامی آژانس بوده است. 
پیشنهاد طرف آمریکایی این بود که برجام 
را ابتدا تایید کنیم و مسایل با آژانس را در 
فرصتی در آینده حل کنیم. یعنی پیچ و 
مهره و توان هســته ای جدیدمان که بر 
مبنای قانون راهبردی ایجاد شــده است 
را باز کنیم و بعد درباره مسایل با آژانس 
صحبت کنیم که این از خطوط قرمز ما 
بود و نپذیرفتیم. ما با طرف های مختلف 
در این مــورد صحبــت و تاکید کردیم 
آژانس از مسیر فنی منحرف شده و وارد 
مسیر سیاسی شده است. آنها گفتند ما 
توصیه می کنیم به آژانس تا در مسیر فنی 
حرکت کند. اما در یک هفته گذشته در 
حالی که توافق شده بود هیات آژانس به 
ایران بیایند به یک باره در مجموعه جنگ 

ترکیبی علیه ایران قطعنامه جدید روی 
میز گذاشتند! صحبت ما با این کشورهای 
این است که چطور به شما اعتماد کنیم؟ 
در حالی که قرار بود ضامن رفتار آژانس 
باشــید خودتان در حال سوءاستفاده از 

آژانس هستید.
وی  ادامــه داد: همچنین آمریــکا ابتدا 
پیشنهاد کرده بود با رسیدن به برجام یا 
بدون برجام تبادل زندانیان انجام شــود، 
امــا ۴۰ روز بعد گفتند تبادل زندانیان با 
برجام انجام شــود. ما گفتیم این افت و 
خیزهای شما دیوار بی اعتمادی را قوی تر 
می کند. البته در یک ماه و نیم گذشته آنها 
دوباره به طور جدی دنبال تبادل زندانیان 
هستند و ما به خاطر مسایل انسانی این 

مساله را دنبال می کنیم.
وزیر امور خارجه گفت ما مبتنی بر تامین 
حداکثری منافع ملی با هدف بازگشت به 
برجام مذاکرات را ادامه می دهیم. از نظر 
ما برجام با همه ضعف و قوت ها روی میز 
اســت و معتقدیم موضوعی که در پایان 
دولت قبل و در یک سال گذشته مذاکره 

شده می تواند به نقطه نهایی و توافق برسد.
امیرعبداللهیان در پاسخ به سوالی دیگر 
گفت: آمریکایی هــا در تبادل پیام ها به 
یک شــکل و در رســانه به شکل دیگر 
عمل می کنند. پاسخشان این است که در 
رسانه به افکار عمومی داخل آمریکا نگاه 
می کنیم از این رو اظهاراتشــان دو گانه 
و با هدف امتیاز گرفتن از ایران و تشدید 

اغتشاش در ایران انجام می شود.
وی درباره نشســت کارشناسان نظامی 
ایــران و اوکرایــن گفــت: در چارچوب 
همکاری های دفاعی با روســیه قبل از 
شروع جنگ اوکراین تقریبا یازده ماه قبل 
از شــروع جنگ یکی از اقام دفاعی که 
به روسیه فروختیم تعداد بسیار معدودی 
پهپــاد ایرانی  بود و هنوز هیچ مدرکی از 
طرف اوکراینی مبنی بر استفاده از پهپاد 
ایرانی در جنگ اوکراین دریافت نکرده ایم. 
اخیرا تیم سیاسی و نظامی از دو کشور در 
کشــور ثالث با هم گفت وگو کردند و ما 

بررسی های خود را ادامه می دهیم.
وزیر خارجه افــزود: وزیر خارجه اوکراین 

در تماس تلفنی قبل از این نشست تاکید 
کردند یک پهپاد سالم به دستشان افتاده 
که روسی است اما شبیه شاهد ۱۳6 ایران 
اســت و من در پاســخ گفتم این حرف 
یعنی ایــران به مواضع خــودش پایبند 
اســت. البته ما دو بار به روس ها گفتیم 
که از چه ساحی استفاده می کنید و آنها 
گفتند صرفا از ســاح ساخت روسیه در 
جنگ استفاده می شود. ما از تداوم جنگ 
ناخرسندیم و جنگ را راه حل نمی دانیم و 
به تاش خودمان برای خاتمه جنگ ادامه 

می دهیم.
وی  در  پاســخ بــه اینکه وزیــر خارجه 
انگلیس گفتــه طرح ماه مارس روی میز 
اســت و از ایران خواسته طرح را بپذیرد؟ 
الان تبادل پیام مطابق کدام متن است؟ 
امکان مذاکرات دو جانبه ایران و آمریکا در 
چارچوب برجام وجود دارد؟ گفت: متن 
روی میز نتیجه گفت وگوهای چندماهه 
در ویــن و ایده های مختلف در ماه های 
گذشــته است. ما در سه موضوع با طرف 
آمریکایی هنوز تفاوت دیدگاه داریم و سه 

کشور اروپایی در این موضوعات با آمریکا 
همکاری می کنند، اما آقای بورل و مورا 
تاش دارند به یک راه حلی دســت پیدا 
کنیم. این موضوعات حل مسایل آژانس و 
تضمین اقتصادی و تسری تحریم به طرف 

های ثالث است.
وی ادامه داد: در موضوع تضمین اقتصادی 
ســعی کردیم آن را فرموله کنیم یعنی 
مدت اجرای قرارداد شرکت های خارجی 
در ایران باید طوری باشد که سرمایه گذار 
بتواند اعتماد کند. اینکه بگویند تا پایان 
دولت آقای بایدن در توافق می مانیم اما 
از فردای آن خبر نداریم قابل قبول نیست. 
ما با یک قبیله در آمریکا طرف نیستیم. 
قرار نیست آمد و رفت دولت ها قرارداهای 
بین المللی را متزلــزل کند. از این رو بر 
اســاس آخرین متنی که تجمیع شده از 
دیدگاه های کارشناسی و تبادلات فزاینده 
است، عمل می کنیم. ما اکنون روی میز 
متن آقای بورل را داریم که به مقدار زیاد 
دیدگاه ها در آن تجمیع شده اما معتقدیم 
در ســه موضوع هنوز نیــاز داریم متن 

نیرومندتر باشد.
وی در پاسخ به سوالی دیگر درباره تعهد 
ایران به ان پی تی اظهار کرد: ما خودمان 
را نســبت به رعایت عدم اشاعه و مساله 
ان پــی تی به طور قوی متعهد می دانیم 
و ایران بیش از همــه طرف ها پایبندی 
خود را نشان داده است. نگرانی جدی در 
منطقه ما صدها ساح هسته ای نزد رژیم 
صهیونیستی است و معتقدیم این رژیم 

باید به قوانین عدم اشاعه متعهد شود.
امیرعبداللهیان دربــاره مذاکرات ایران و 
عربستان و میانجیگری عراق با توجه به 
تحولات اخیر و برخی اقدامات گروه های 
تروریستی از خاک این کشور علیه ایران 
اظهــار کرد: ما به آن چــه در دور پنجم 
گفت وگوهای تهران - ریاض در عراق به 
توافق رسیدیم پاییندیم و آن چه ما باید 
انجام دادیم را انجام دادیم. بخش هایی از 
توافق هنوز از سوی سعودی انجام نشده 
است. ما مذاکرات تهران و ریاض را مفید 
و موثــر برای صلــح و امنیت در منطقه 
می دانیم. از اینکه یک رسانه شناخته شده 
به نام عربستان سعودی نقش ترویج ترور 
و تروریسم را  در هشت هفته گذشته ایفا 
کرد گایه خود را به مقامات عربســتان 
اعام کردیم و جمهوری اسامی ایران این 
اقدام رســانه ای غیرسازنده را در تعارض 
توافقات تهران و ریاض در بغداد می داند.
امیدواریم عربستان نسبت به توافقات دور 
پنجم به تعهداتش عمل  کند تا بتوانیم گام 
هایی را برای بازگشت به وضعیت طبیعی 

برداریم.
وی تاکید کــرد: در همــکاری تهران با 
کشــورهای حوزه خلیج فارس شــاهد 
پیشرفت در عرصه مناسبات دیپلماتیک 
هستیم و مقامات سیاسی منطقه متفاوت 
از آریکا و صهیونیســت ها و ســه کشور 
اروپایی در مســایل اخیر ایــران مواضع 

سیاسی غیرسازنده ای نداشتند.
وزیــر امور خارجه کشــورمان در ارتباط 
بــا مذاکرات احیــای برجــام گفت: در 
موضوعــات باقی مانده دیــدگاه های ما 
تبادل شــده است و در آخرین پیامی که 
هفته گذشته به هماهنگ کننده اتحادیه 
اروپا اعام کردیم چنانچه طرف های مقابل 
آماده باشــند می توانیم در اینده نزدیک 
نشست وزیران خارجه را در وین را برگزار 
کنیم و آقــای بورل در حال هماهنگی و 
پیگیری است و طبعا وقتی این اتفاق می 
افتد که نســبت به خواسته های منطقی 

خود مطمئن شویم.

در آخرین پیامی که هفته گذشته به هماهنگ کننده اتحادیه 
اروپا اعلام کردیم چنانچه طرف های مقابل آماده باشند 

می توانیم در اینده نزدیک نشست وزیران خارجه را در وین 
را برگزار کنیم

,,

واکنش اسماعیلی به ادعاهای حقوق بشری اروپایی ها علیه ایران
رئیس دفتر رئیس جمهور با یادآوری اینکه 
کشــورهای اروپایی مــی دانند که اصلی 
ترین ناقضین حقوق بشر خود آنها هستند، 
گفت: آنها به خوبی می دانند که جمهوری 
اســامی ایران به حقوق بشر اهتمام ویژه 

دارد.
غامحسین اسماعیلی  در حاشیه جلسه 

هیئت دولت در جمــع خبرنگاران درباره 
تاش برخــی کشــورهای اروپایی برای 
تحریــم ایران بــه بهانه حقوق بشــر در 
نشست شورای حقوق بشر سازمان ملل، 
اظهار کرد: ادعاهای حقوق بشــری کشور 
های غربی و همدستان امریکا ، ادعاهای 
پوچ و واهی است و خودشان می دانند که 

 اصلی ترین ناقضین حقوق بشر خود آنها 
هستند و به خوبی می دانند که جمهوری 
اســامی ایران به حقوق بشر اهتمام ویژه 

دارد.
وی در ادامه گفت: این یک حرکت سیاسی 
اســت نه یک اقدام واقعی برای حمایت از 

حقوق بشر.

انتقال مذاکرات تهران و ریاض از مرحله 
امنیتی به مرحله دیپلماتیک

سخنگوی وزارت خارجه عراق با 
اشــاره به تداوم مذاکرات ایران و 
عربستان تحت نظارت بغداد گفت 
که این مذاکرات از مرحله امنیتی 
به مرحله دیپلماتیک رسیده است.

عراق)واع(،  به خبرگزاری رسمی 
احمد الصحاف، سخنگوی رسمی 

وزارت امــور خارجه عراق در اظهاراتی گفت که این وزارت در راســتای 
شراکت های راهبردی متعدد و ایجاد ثبات و امنیت در منطقه تاش می 
کند. وی همچنین بر لزوم تقویت روند گفت وگوها میان طرف های مختلف 

منطقه ای تاکید کرد.
الصحاف گفت که گفت وگوهای ایرانی-سعودی از مرحله امنیتی به مرحله 
دیپلماتیک رسید و اهمیت این گام نزدیک کردن رویکردها و حل اختافات 

میان دو طرف است که در راستای منافع دو کشور و تمام منطقه است.
سخنگوی وزارت خارجه عراق تاکید کرد که این کشور برای ایجاد فضای 
مثبت و نزدیک کردن رویکردها تاش می کند و آخرین نشست ایران و 

عربستان در بغداد و تحت نظارت وزارت خارجه برگزار شد.
وی گفت که ما همچنان میان دو طرف هماهنگی ایجاد می کنیم تا امکان 

برگزاری نشست های آتی و رسیدن به توافقات بیشتر فراهم شود.
پیش از این عبدالرحمن الجمعه، نماینده دائم عربستان در اتحادیه عرب در 
حاشیه نشست این اتحادیه در کشور الجزایر در گفت وگو با شبکه الشرق 
گفت که ایران همسایه ما است و عربستان همواره برای رسیدن به توافق 
با ایران دستش به سوی این کشور دراز است؛ توافقی که به موجب آن، آن 
چه اقدامات بی ثبات کننده ایران در کشورهای عربی خواند، متوقف شود.

پیش تر محمد شیاع السودانی، نخست وزیر جدید عراق در اولین نشست 
خبری خود گفت که امیدوار بــه تداوم میزبانی از گفت وگوهای ایران   و 

عربستان در بغداد در دوره نخست وزیری اش است.
وی تاکید کرد که پیام هایی مبنی بر اهتمام به تداوم تاش های بغداد برای 

تسهیل گفت وگو میان ریاض و تهران دریافت کرده است.
الســودانی بدون پرداختن به جزئیات گفت: از ما درخواســت شد که به 
این تاش ها ادامه دهیم. همچنین عبداللطیف رشــید - رئیس جمهور 
جدید عراق، در گفت وگو با شــبکه قطری الجزیره گفت که کشورش به 
میانجیگری میان عربستان و ایران ادامه می دهد و نشست ها ادامه دارد اما 

نتایج در دست دو کشور است.
همچنین علی اکبر ولایتی - مشاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل، در 
گفت وگو با شبکه المیادین درخصوص روابط ایران و عربستان  تاکید کرده 
بود که ما همسایه عربستان هستیم و باید با هم همزیستی کنیم؛ بنابراین 
سفارتخانه های دو کشور باید فعال باشند تا مشکل از طریق بهتری حل شود. 
ولایتی اضافه کرده بود که ما همچنین از کشور دوست و برادر، عراق، حمایت 

می کنیم و امیدواریم نقش تاریخی این کشور بازگردانده شود.
بر اساس این گزارش، ایران و عربستان تا کنون پنج دور مذاکرات در بغداد 

برگزار کردند و قرار است دور ششم نیز برگزار شود

دیپلماسی
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اردوغان: عملیات ما در سوریه و عراق 
تازه آغاز شده است

اردوغــان،  طیــب  رجــب 
رئیس جمهور ترکیه گفت که 
عملیات نیروهای مسلح ترکیه 
در شمال سوریه و عراق »تازه 
آغااز کار« است و آنکارا مصمم 
به تامین امنیت مرزهای خود 
است. به گزارش آناتولی، آنکارا 

روز یکشنبه یک عملیات هوایی علیه شاخه سوری حزب کارگران 
کردســتان )PKK( در شمال سوریه انجام داد - حماتی به شهر 

کوبانی و همچنین در شمال عراق گزارش شد.
اردوغان در نشست حزب حاکم عدالت و توسعه گفت که این کشور 
»در صورت صاحدید« عملیات زمینی را در سوریه آغاز خواهد کرد.

وی تاکید کرد: عملیات ما با هواپیما، توپخانه و UCAV )هواپیماهای 
جنگی بدون سرنشین( تازه آغاز شده است. ما با عملیات زمینی در 
مناسب ترین زمان، تروریست ها را به سختی شکست خواهیم داد و 
اقداماتی که اتخاذ خواهیم کرد وحدت و امنیت هر دو کشور سوریه 
و ترکیــه را تضمین می کند. اردوغان تاکید کرد که ترکیه بیش از 
هر زمان دیگری مصمم به تامین امنیت مرزهای جنوبی خود است.

او افزود: ترکیه به وعده های خود در خصوص مرزهای سوریه وفادار 
مانده است و اگر طرفین ما نتوانند الزامات توافق را انجام دهند، ما 

حق داریم از خود مراقبت کنیم.
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پدر مهاجر، مادر ایرانی؛ معضلی به نام شناسنامه فرزند!
جواد شیخ الاسلامی/ اوایل دولت ابراهیم رئیسی 
بود که رئیس جمهور از ایجاد سازمان ملی مهاجرت 
و ساماندهی یکپارچه مسائل مهاجران خبر داد. حالا 
کلیات این طرح در مجلس تأیید شــده و در انتظار 
بررســی جزئیات اســت. طرحی کــه ابتدا موجب 
خوشحالی فعالین مهاجرت شــد، امروز به دغدغه 
و نگرانی بزرگ آنها تبدیل شــده اســت و نقدهای 
بی شــماری بــه آن دارند. به همین بهانــه با رزگار 
سلیمی، کارشناس ارشد حقوق کیفری دانشگاه تهران 
و کارشناس مسائل مهاجرت مؤسسه دیاران گفت و 
گو و درباره این قانون و اشکالاتی که به آن وارد است 

صحبت کردیم.
 آقای ســلیمی، برای شروع گفت و گو کمی 
تاریخچه طرح سازمان ملی مهاجرت  درباره 
می گوئید؟ طرح این ســازمان با چه ضرورتی 

نوشته شده است؟
در سه چهار سال اخیر ما دغدغه ای در کشور، دولت 
و مجلس داشتیم و بنا بود ســازمان جدیدی برای 
ساماندهی امور مهاجرین ایجاد شود. تا امروز ما اداره 
اتباع و یکسری نهادهای دیگر ذیل وزارت کار و رفاه را 
داشتیم که به امور مهاجرین رسیدگی می کردند، اما 
دولت به این نتیجه رسید که باید نهاد جدیدی ایجاد 
کند. با توجه به اینکه ایران کشوری است که تعداد 
زیادی مهاجر در آن سکونت دارد، اهمیت مهاجرت 
ایجاب می کرد که یک ســازمان جدید با اختیارات 
بیشتر ایجاد کند. این ایده حدوداً دو سه سال است 
که مطرح است. البته مسأله ساماندهی اتباع غیرایرانی 
از قبل هم مطرح بود و در سال های مختلف طرح های 
متفاوتی در این باره ارائه شد که عموماً رد می شدند. 
مثاً ســال ۹6 و ۹۷ هم طرح و لایحه ای در زمینه 
اتباع غیرایرانی داشــتیم، یا آخرین طرح آن متعلق 
به ســال ۹۹ بود که به دلیل مجازات های سنگینی 
که برای مهاجرین وضع کرده بود خیلی هم ســر و 
صدا کرد. این طرح ها مدام به نمایندگان و دولت ارائه 
می شد اما مورد تأیید قرار نمی گرفت. در نهایت طرح 
فعلی مطرح شده است که کلیات آن در مجلس تأیید 
شــده است. در این طرح قرار است مقررات جدیدی 
برای ســاماندهی اتباع غیر ایرانی وضع شود. البته 
باید به این نکته هم اشــاره کنم که طرح فعلی یک 
جورهایی طرح لایحه است. یعنی ابتدا این دولت بود 
که لایحه ای داد و بعداً مجلسی ها نظرات خودشان را 
روی آن اعمال کردند و آن لایحه را به طرح خودشان 
تبدیل کردند. کلیات این طرح فعاً تصویب شده، اما 

باید ببینیم جزئیات آنچه سرنوشتی پیدا می کند.
  ابتدا همه فعالین حــوزه مهاجرت و خود 
مهاجریــن از طرح ســازمان ملی مهاجرت 
خوشحال شدند. به خصوص که رئیس جمهور، 
هم به ضرورت آن تأکید کرد و قول داد اتفاقات 
افتاد. چه شده  خوبی برای مهاجرین خواهد 
است که حالا بسیاری از کسانی که از تأسیس 
این سازمان خوشحال بودند، نسبت به طرح 

فعلی دلسرد و ناراحت هستند؟
اداره اتبــاع که امور مهاجریــن را پیگیری می کرد، 
نهادی بود که دغدغه های مهاجرین را چندان برآورده 
نمی کرد و انتقادات زیــادی هم به آن اداره وارد بود. 
تصور اغلــب مهاجرین و کارشناســان این بود که 
تأسیس این سازمان می تواند ساختار جدیدی برای 
مهاجرین ایجاد کند و امیدبخش باشــد. اما چیزی 
که الآن احســاس می کنیم این اســت که سازمان 
ملی مهاجرت هم قرار نیست خیلی متفاوت از اداره 
اتباع سابق باشد و متأسفانه همان نگرش ها و ساختار 
سابق است که دارد در سازمان ملی مهاجرت بازتولید 
می شود و این آدم را دلسرد می کند. آرمان های فعالین 
مهاجرت و مسائلی که برای مهاجرین و کارشناسان 
ایرانی مهم بود، در طرح فعلی وجود ندارد و این باعث 

ناراحتی هایی شده است.
 ظاهراً انجمن دیاران مورد مشورت تیم طراح 
بودند. درست است؟ الآن چه نقدهایی به طرح 

وجود دارد؟

ما در انجمن دیاران، از زمانی که طرح های ســابق 
مطرح می شدند، مشورت هایی به مرکز پژوهش های 
مجلس ارائه می دادیم. آنها طرح را می نوشتند و برای 
ما می فرســتادند و ما اگر نظری داشــتیم به عنوان 
پیشنهاد مطرح می کردیم. البته در یک قسمت هایی 
نظرات ما تأثیر گذاشــته ولی در بخش های زیادی 
خیر. به هرحال وقتی قانونی نوشته می شود گروه های 
زیــادی می آیند و لابی می کننــد و نظر می دهند. 
مخصوصاً در حوزه اتباع کــه متولی های زیادی در 
کشور ما دارد و آدم های زیادی هستند که به دنبال 
اعمال نفوذ هستند. در یان طرح انگار بیشتر نظرات 
آنها غالب شده و نظراتی که ما ارائه کردیم در این طرح 
وجود ندارد. با این همه ما سعی کردیم نظرات مان را 
به مجلس منتقل کنیم بلکه مقداری از ایرادات طرح 
اصاح شود. درباره سوال تان مربوط به ایرادات کار هم 
باید بگویم به نظر شخص بنده ایرادات کار که خیلی 
زیاد است. مهم ترینش این است که همان نگرش های 
اداره اتباع دارد دوباره بازتولید می شود. امید این بود 
که با ســاختار جدید سیاست های شکست خورده 
گذشــته تغییر پیدا کند، اما مــوادی که ما در این 
قانون می بینیم خیلی امیدبخش نیست. مثاً از دهه 
هفتاد سیاست غالب کشور ما در قبال اتباع غیرایرانی 

سیاست بازگشت بوده است. یعنی نگرش دولت این 
بوده که اتباع غیر ایرانی یک مدتی در کشور می مانند 
اما باید هرچه زودتر برگردند. این نگرش از دهه هفتاد 
سیاستی بوده که همیشه در قبال اتباع افغانستانی 
انجام شده و مهم ترین نگرش دولت به مهاجرین این 
بوده که باید به کشور خودشان برگردند. به روشنی 
مشخص است که سیاست بازگشــت دولت درباره 
مهاجرین مؤثر نبوده اســت. مثاً می بینیم که آمار 
اخراج مهاجرین از دهه هفتاد تا سال گذشته خیلی 
بالا بوده اســت. در بعضی سال ها بیش از 5۰۰ هزار 
نفر اخراج داشتیم. آقای ابوترابی نماینده مجلس وقتی 
که این طرح در مجلس بررسی می شد فرمودند که 
در طول ســی سال گذشته ۲۷ میلیون نفر را اخراج 
کرده ایم! البته ممکن است یک فرد ده بار اخراج شده 
باشــد. خب این عدد خیلی زیادی است و ما در دنیا 
هم جزو کشورهای استثنایی هستیم. این حجم از 
بازاخراج و فشارهایی که از سمت پلیس و اداره اتباع 
به مهاجرین وارد می شد نتیجه مطلوبی نداشته است. 

انتظار این بود که در طرح جدید دست از این طرح 
شکست خورده بردارند ولی چیزی که من احساس 
می کنم این است که هنوز هم نگرش همین است. 
وقتی ماده ۱۸ این قانون را می خوانی دوباره تشویق 
به بازگشت می کند. من مصاحبه بعضی از نمایندگان 
موافق این طرح را دیدم که آنها هم همان نگرش را 
دارند. یعنی این تصور را دارند که چند سال این اتباع 
غیر ایرانی را مدیریت کنیم و وقتی وضع کشورشان 
بهتر شد آنها را به کشورشان برمی گردانیم. این نگرش 
به نظرم خوب نیست. دولت و نمایندگان مجلس باید 
ایده های جدیدتری را مطرح می کردند، نه اینکه مسیر 
سابق را پیش بگیرند. البته به یک نکته هم باید اشاره 
کنم و آن هم اینکه وقتی بحث سازمان ملی مهاجرت 
مطرح شد یک دغدغه ای هم از سمت دولت و بعضی 
نماینده ها مطرح شــد که به ایرانیان خارج از کشور 
هم در این طرح پرداخته شــود. ولی آنچه که الآن 
در طرح فعلی می بینیم، مسأله مهاجرت ایرانیان به 
خارج از کشــور عماً خارج شده است و طرح صرفاً 
ناظر به مهاجرین داخل ایران می پردازد. به نظرم اگر 
می شد در درون این سازمان به ایرانیان خارج از کشور 
هــم توجه کرد اتفاق خوبی بود، چون ما آنجا هم به 
شــدت خلأ داریم. یک شورایی به نام ایرانیان خارج 

از کشور ذیل وزارت امور خارجه داریم که واقعاً نهاد 
پویا و تأثیرگذاری نیســت. آمار مهاجرت ایرانیان به 
خارج از کشور در ده سال گذشته به خصوص در بین 
اقشار توانمند مثل پزشکان و پرستاران و دانشجویان 
خیلی زیاد است و این برای دولت یک نوع زنگ خطر 
محسوب می شود. ولی متأسفانه بخش ایرانیان خارج 
از کشــور را وارد قانون نکرده اند و صرفاً همان مسیر 

اداره اتباع را رفته اند.
 یکی از انتقادات بــه این طرح ملغی کردن 
شناسنامه دار شــدن فرزندان مادران ایرانی 
است. درباره این ماده از طرح فعلی هم صحبت 

می کنید؟
این ماده یکی از نکات عجیب این طرح است. سال ۹۸ 
بود که ما قانونی را تصویب کردیم که حاصل سال ها 
تاش نهادهای مدنی، دانشــگاهیان و نماینده های 
دغدغه مند بود و با آن قانون قرار بود تکلیف فرزندان 
مادران ایرانی مشخص شود. یک اجماعی در کشور 
صورت گرفت که به این افراد شناسنامه بدهند و طرح 

خیلی خوبی هم بود. خیلی امیدوارکننده بود. از آن 
زمان تا الآن طبق آماری که دولت می دهد تعدادی 
حــدود ۱۰5 الی ۱۱۰ هزار نفر در ســامانه مربوطه 
ثبت نــام کرده اند و حدود ۱۴ هزار نفر طبق آخرین 
آماری که داریم شناسنامه گرفته اند. البته همین طرح 
هم آن زمان خیلی مخالف داشت، و مخالفانش هم 
گروه های مختلف بودند. آنها یک نگرش تهدیدمحور 
به فرزندان مادر ایرانی داشتند و معتقد بودند که اینها 
می توانند برای کشور ما مشکات امنیتی ایجاد بکنند. 
این آدم ها اغلب نفوذ زیادی هم داشــتند و به نظر 
می رســد که در این طرح هم اعمال نفوذ کرده اند و 
قانون سال ۹۸ را کاً ملغی کرده اند. وقتی به این ماده 
نگاه می کنیم می بینیم با کل محتوای این قانون هم 
سنخیتی ندارد. یعنی اصاً ربطی به مواد دیگر قانون 
ندارد. اینجا بحث تابعیت فرزندان مادر ایرانی است، اما 
موارد دیگر درباره سازمان ملی مهاجرت و وظایفش 
و همچنین درباره اشتغال و ورود و خروج آنها است. 
گنجاندن این ماده در طرح موجود نشان می دهد که 
این اتفاق نتیجه اعمال نفوذ افرادی است که با قانون 
قبلی هم مشکل داشتند. فعاً که موفق شده اند اما 
ما امیدوار هســتیم که این ماده در بررسی جزئیات 
طرح در مجلس حذف شود. هنوز نمی شود اظهار نظر 
قطعی کرد و باید اتفاقات آینده را هم در نظر گرفت. 
اگر به متن فعلی نگاه کنیم، می بینیم که قانون گذار 
فرزندان مادر ایرانی را کاً از گرفتن تابعیت محروم 
کرده و با تصویب این قانون امکان تابعیت برای آنها 
ممکن نیســت. به جای آن ماده ۲۱ آمده که امکان 
کسب اقامت برای این افراد را پیش بینی کرده است. 
خوب است همین جا بگویم که یکی از نوآوری های 
این قانون این اســت که نظام اقامتی جدیدی برای 
کشور ما تعریف کرده و از این نظر یک گام رو به جلو 
اســت. دو نوع اقامت موقت و مدت دار را پیش بینی 
کرده که اقامت مدت دار سه ساله و هفت ساله و ده 
ساله است؛ یک نوع هم اقامت دائم و ویژه است. اقامت 
مدت دار، به جای تابعیت، برای همسران و فرزندان 
ایرانی وضع شده و این افراد می توانند تحت شرایط 
خاصی اقامت مدت دار داشته باشند. به نظر ما این یک 
نوع عقب گرد است. در قانون سابق به این افراد تابعیت 
می دادیم و واقعاً هم اعتقاد داریم که حق این افراد این 
است. ما جزو معدود کشورهایی هستیم که همچنان 
انتقال تابعیت از زنان به فرزندان را نمی پذیرفتیم. سال 
۹۸ آمدیــم و کار خوبی کردیم و یک تحولی ایجاد 
کردم ولی الآن دوباره داریم به همان نگرش ســابق 
برمی گردیم و به جرگه معدود کشورهایی می پیوندیم 
کــه انتقال تابعیت از زنان به فرزندان را نمی پذیرند. 
این واقعاً خوب نیســت و از لحاظ بحث های حقوق 
بشری هم برای کشور ما اصاً مناسب نیست. حرف 
طراحان این طرح این است که ما به این افراد تابعیت 
نمی دهیم ولی اقامت می دهیم، ولی واقعیت این است 

که بین اقامت و تابعیت خیلی تفــاوت وجود دارد. 
کسی که تابعیت کسب کرده حقوق بسیار متفاوتی 
دارد نسبت به کسی که اقامت کسب کرده است. ما 
امیدوار هستیم که این ماده ها در بررسی مجدد حذف 

شود، چون به نظر ما ماده ظالمانه ای است.
 دیگر چه نقدهایی به این طرح وجود دارد؟

مسائل زیادی وجود دارد. چند نکته که اشاره کردمِ؛ 
من جمله عــدم توجه به مهاجرت ایرانیان به خارج 
از کشــور، تابعیت فرزندان مادر ایرانی، تابعیت زنان 
غیــر ایرانی که با مردان ایرانی ازدواج کرده اند و نگاه 
تهدیدمحور به مهاجرین. نکته دیگری که می توانم 
اشاره کنم این است که این طرح یک نوع عدم انسجام 
هم دارد. عنوان طرح »سازمان ملی مهاجرت« است؛ 
یعنی ایجاد ســازمان جدیدی که خلأهای قبلی را 
پر کند و فرصت ســاز باشد. اما وقتی وارد مفاد طرح 
می شویم می بینیم که به کرات به چیزهایی غیر از 
این هم ورود می کند. مثاً مقررات جزایی و مدنی و 
اینها هم دارد. این باعث می شود که مقررات طرح با 
عنوانش تطابق نداشته باشد. این هم یک ایراد شکلی 
است که به طرح وارد است. در کنار اینها به نظر من 
این قانون نگاه جرم انگارانه شدیدی به اتباع خارجی 
دارد. البتــه این نگاه ها قباً هم وجود داشــته، ولی 
قباً اینها رویه های پلیسی بود و به صورت مکتوب 
این سختگیری ها را در قوانین مان نداشتیم. به نظر 
می رســد حالا قرار است آن نگرش های سختگیرانه 
ســابق نسبت به مهاجرین را تبدیل به قانون کنیم. 
به نظر من یک ذره هم سختگیرتر از قبل دارند عمل 
می کنند. این یکی از نکات مهم طرح است و به شدت 
محل نقد اســت. از این جهت که تداوم آن نگرش 
منفی به مهاجرین اســت، یعنی مهاجر را به عنوان 
مجرم دیدن. با این نگاه مدام سعی می کنی که برای 
مهاجرین جرم انگاری کنی و امکان اخراج آنها را فراهم 
کنی و هرطور که خواستی آنها را بازداشت کنی و نگه 
داری. در متن فعلی کلمه اخراج بیش از ۳۰ بار تکرار 
شده! و پرتکرارترین کلمه در این قانون کلمه »اخراج« 
و »امنیتی« است. همین نشان می دهد که این نگاه 
منفی همچنان غالب است و واضح است که این طرح 
بیشــتر از نگاه پلیس و امنیتی ها نوشته شده است. 
حرف من این است که این نگرش خیلی مثمر ثمر 
نبوده است، حداقل در طول سه دهه اخیر که همیشه 
دنبال اخراج و دستگیری مهاجرین بودیم. اینکه همان 
نگاه را با سختگیری حقوقی بیشتر دنبال کنیم، اشتباه 
است و تأثیر مثبتی نخواهد داشت. این اتفاقاً با دغدغه 
طراحان هم مغایرت دارد، چون طراحان می گویند 
مــا باید اتباع خارجی را ســاماندهی کنیم و آنها را 
ذیل نظارت قانون قرار بدهیم تا غیرقانونی نباشند، 
اما چیزی که در عمل شــاهد هستیم این است که 
این طرح بیش از پیش به غیرقانونی شــدن منتهی 
می شود. به نظر من سازمان ملی مهاجرت قرار بود 
مهاجرین را فرصت ببیند. مهم ترین نکته در نقد طرح 

جدید همین فقدان نگاه فرصت محور است.
 نکته آخر؟

در نحوه قانون نگاری این طرح هم یک ذره ابهامات 
زیاد است. کسانی که قانون را نوشته اند به نظرم تعمدا 
یا سهواً به شکلی قانون را نوشته اند که عبارات کش دار 
و تفســیربردار در متن قانون زیاد است. این یکی از 
ایرادات شکلی قانون است و حتماً باید برطرف شود. 
در جزئیات قانون هم ایرادات کم نیست. مثاً می توانم 
به بجث های تردد و اشتغال اتباع خارجی اشاره کنم 
که موادی هســت که خاف اصول کنوانسیون های 
بین المللی درباره اتباع خارجی اســت. دولت باید به 
این توجه کند. خیلی سعی نکنیم نگاه منفی را دامن 
بزنیم و به بحث های حقوق بشری هم توجه کنیم. من 
عرضم این است که دولت در وهله اول باید نگاهش 
را از تهدیدمحور به فرصت محور تغییر دهد. وقتی این 
نگاه تغییر کند، می تواند در کلیات و جزئیات تغییرات 
مدنظر را اعمال کند. ولی با نگاه فعلی و نگاه منفی که 
وجود دارد امکان تغییر مثبت وجود ندارد و بعید است 

که به نفع مهاجرین خارجی باشد.

اداره اتباع که امور مهاجرین را پیگیری می کرد، نهادی بود که دغدغه های مهاجرین را 
چندان برآورده نمی کرد و انتقادات زیادی هم به آن اداره وارد بود. تصور اغلب مهاجرین 
و کارشناسان این بود که تأسیس این سازمان می تواند ساختار جدیدی برای مهاجرین 
ایجاد کند و امیدبخش باشد. اما چیزی که الآن احساس می کنیم این است که سازمان 
ملی مهاجرت هم قرار نیست خیلی متفاوت از اداره اتباع سابق باشد و متأسفانه همان 

نگرش ها و ساختار سابق است

,,

۲۴۰۰ خانوار عشایری در کلات خراسان رضوی شناسایی شدند
فرماندار کات گفت: برای نخستین بار بخشی از 
ساکنان این شهرستان در قالب ۲ هزار و ۴۰۴ 
خانوار از ســوی اداره کل امور عشایر خراسان 
رضوی به عنوان جامعه عشــایری شناسایی 
شده اند. علی صاحی در گفتگو با ایرنا افزود: 
آمار تعداد و جمعیت عشایری در شهرستان 
کات خراسان رضوی برای تایید و بررسی به 

مرکز آمار ایران ارسال شده است. وی بیان کرد: 
با تایید این آمار، خانوارهای عشایری می توانند 
با دریافت کد عشایری از تسهیات و امکانات 
این جامعه استفاده کنند. نماینده مردم مشهد 
و کات در مجلس شورای اسامی نیز ضمن 
به سرانجام رسیدن تایید عضویت کاتی ها در 
جامعه عشایری کشور، گفت: این خانوارهای 

کوچ رو مشکات زیادی در خصوص تسهیات 
بانکی، واکسن دام و نهاده های دامی دارند که 
با عضویت در جامعه عشایری این مشکات 
کاهش خواهد یافت. شهرســتان مرزی ۳۷ 
هزار نفری کات در ۱5۸ کیلومتری شــمال 
شرق مشهد دارای چهار شهر کات، حسن آباد 

لایین، چنار و زاوین است.



5
پنج شنبه 3 آذر 1401/   سال سوم  /   شماره 1357
Vol.3.No.1357/ November 24.2022

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.comهنر
گ و 

رهن
ف

گفت وگو با امید علی صفا و نعمت احمدی درباره منع خدمات اجتماعی سلبریتی ها

چه کسی برای سلبریتی ها حکم صادر کرد؟
مهسا بهادری/ یک منبع آگاه در گفتگو 
با خبرنگار ایرنا با اشاره به حمایت برخی 
از سلبریتی ها و هنرمندان از آشوبگری ها 
و اقدامات ساختارشــکنانه و رفتارهای 
غیرقانونی اخیر در کشور، گفت: با حکم 
قضایی تعدادی از این افراد طی روزهای 
گذشته از دریافت خدمات اجتماعی منع 

شده اند.
وی ادامه داد: فعالیت های تعدادی دیگر 
از این افراد نیز در حال بررســی است و 
برای آنها نیز طی روزهای آینده با حکم 
قضایی محدودیت هایی در زمینه دریافت 

خدمات اجتماعی اعمال خواهد شد.«
این خبری اســت که توسط خبرگزاری 
ایرنا منتشر شده و چند سوال اصلی پیرو 
انتشار این خبر ایجاد می شود، اول اینکه 
خدمات اجتماعی و منع شدن از آن یعنی 
چه؟ دوم اینکه مگر بدون محکوم شدن 
افراد مگر ممکن است که مجازاتی برای 
آن ها اعمال شــود؟ سوم اینکه آیا منبع 
آگاه می توانــد چنین اطاع رســانه ای 
انجام دهد یا خیــر؟ و اگر این اطاعات 
درست نباشد به منزله نشر اکاذیب تلقی 
می شود؟ برای پاسخ بخ این پرسش ها با 
دو حقوقدان، گفت وگو کردیم، امیدعلی 
صفا و نعمت احمدی که هر دو از وکای 
پایه یک دادگستری هســتند و به این 

پرسش ها پاسخ دادند.
دریافت خدمات اجتماعی حق همه است

در وهله اول امید علی صفا در پاسخ به این 
پرسش که مگر دریافت خدمات اجتماعی 
حق همه افراد نیست؟ گفت: »برای پاسخ 
به این ســوال باید به یک مرحله قبل تر 
بازگردیم؛ به ماده دو و سه قانون مجازات 
اسامی، ما در این دو ماده و اصل قانونی 
بودن جرائم و مجازات ها، دو نکته خیلی 
مهم داریم، اولا فقط کاری جرم است که 
در قانون برای آن مجازات تعیین شــده 
اســت و دوما مجازات هم باید ان چیزی 
باشد که در قانون تعیین شده است. این 
خبر مبهمی که در حال حاضر منتشر شده 

است، هیچ یک از این وجوه را ندارد.«
او موضوع را بازتر کرد و ادامه داد: »کمی 
دقیق تر بگویم، اول مشــخص نیست که 
این افراد بــرای چه کاری به جرم متهم 
شــدند و فرآیند دادرسی آن ها در دست 
بررسی اســت نکته بعد اینکه چه کسی 
تعیین کــرده که این جرمــی که افراد 
مرتکب شــده اند مجازاتش محرومیت از 

دریافت خدمات اجتماعی است.«
این وکیل پایه یک دادگســتری درباره 
غیرقانونــی بودن اعــام خبر حکم فرد 
مجــرم گفت: »مــاده ۹۱ قانــون آیین 
دادرســی کیفری درباره اینکه تحقیقات 
مقدماتــی درباره پیگیــری جرائم افراد 
محرمانه است و هیچ کس حق ندارد که 
آن تحقیقات را در اختیار رســانه ها قرار 
دهد و اگر کســی این کار را انجام دهد، 
جرمش افشای اســرار است. حالا درباره 
این موضوع هم باید پرسید که مگر حکم 
قطعی صادر شده است؟ این موضوع در 

مرحله تحقیقات مقدماتی است.«
صفا ادامــه داد: »نکته بعــد اینکه اگر 
بخواهیم خبر محکومیت کسی به عدم 
دریافــت خدمات اجتماعی را منتشــر 
کنیم، خودش یک جرم دیگر است. ماده 
۲۲ قانون اساسی می گوید؛ مثا اگر کسی 
رشوه بگیرد، عاوه بر سایر مجازات های 
آن فرد یکی از مجازات هایش این اســت 

که در رســانه اعام می کنیم که فانی 
به چند ماه حبس محکوم شــده است؛ 
اما اینجــا هم با ابهــام مواجهیم، هم با 
ممنوعیت قانونی، هم انتشار این خبر یک 

مجازات است.«
احمدی هم درباره اتهام وارد شده به افراد 
گفت: »اول باید اتهامــی به فردی وارد 
شود و مجازات اصلی تعریف شود که پیرو 
آن بتوان مجازات تکمیلی را اعمال کرد، 
بعد اگر این ماجرا توســط مقام قضایی 
مطرح شود ضمانت اجرایی دارد اما بدون 
برگــزاری دادگاه و صدور حکم نمی توان 
آن را اجرا کرد چون اصا درست نیست. 
این اولین باری اســت که می شنوم بدون 
مجــازات اصلی، قرار اســت که مجازات 

تکمیلی روی افراد اعمال شود.«
محرومیت از دریافت خدمات اجتماعی 

چیست؟ 
اینکه افرادی به ایــن راحتی از دریافت 
خدمــات اجتماعی محروم شــوند، امر 
امکان پذیری نیست، چون ابتدا باید جرم 
افراد ثابت شــود سپس محکوم شوند و 

پیرو اجرای حکمشان مجازات تکمیلی 
نیز دریافت کنند.

امید علی صفا در پاســخ به این پرسش 
که خدمات اجتماعی چیست؟ گفت: »ما 
ســه مدل محرومیت از حقوق اجتماعی 
افراد داریم، یک ماده ۸۱ قانون دادرسی 
کیفری اســت که اصطاحا بــه آن قرار 
تعلیق تعقیــب می گوینــد، این یعنی 
دادستان زمانی که با یک جرمی مواجه 
می شــود، که مجازات درجه 6 تا ۸ باشد 
می تواند با رضایت خود متهم مجازات را 
روی مجرم اعمال نمی کنند، به جای آن 
فرد را به یکی از خدمات محکوم یا از یکی 
محروم کنند، مثا می گویند فرد مجرم به 
بزه دیــدگان خدماتی ارائه دهد، یا مدتی 
یک فعالیت را انجــام ندهند و خود این 

ماجرا هم باید مورد پذیرش فرد باشد.«
او ادامه داد: »در اینجــا هم باید فرایند 
رســیدگی تمام شــود، کیفر خواست 
صادر، در دادگاه بدوی فرد محکوم و در 
دادگاه تجدید نظر رای فرد تایید شــود، 

بعد مشــخص می شود که قرار است فرد 
از خدمــات اجتماعی محروم یا به انجام 
آن ها محکوم شود. این گونه نیست که از 
همان ابتدا تصمیم گرفته شود تا چنین 

اتفاقی رخ دهد.«
نعمت احمدی هم درباره مراحل صدور 
حکم قضایی گفت: »هیچ مقامی به جز 
مقام قضایی نمی تواند حکم صادر کند، 
پلیس و ســردار حق اظهار نظر ندارد و 
نکته بعد اینکه افراد باید احضار و تفهیم 
اتهام شــوند، کما اینکه امروز سخنگوی 
قوه قضاییه اعام کرد کــه ما عده ای از 
ســلبریتی ها را دعوت کنیم و تعدادی از 
آن ها هــم مراجعه کرده اند. به هرحال تا 
فرد به اتهام خودش پاسخ ندهد، حکمی 

برای او صادر نمی شود.«
مجازات تبعی و تکمیلی 

اگر قرار باشد فردی از خدمات اجتماعی 
منع شــود، یعنــی قرار اســت مجازات 
تکمیلی خود را پشــت سر بگذارد. صفا 
پیرو همین موضوع و درباره انواع مجازات 
گفت: »ما یــک مجازات تبعی داریم که 

ماده ۲6 قانون مجازات اســت که بعید 
است آن هم به این ماجرا ارتباطی داشته 
باشــد، در ماده ۲6 درج شــده جرایمی 
کــه حبس بالای دو ســال دارند، عاوه 
بر محکومیت به دوســال حبس آن فرد 
می تواند از یک ســری حقوق اجتماعی 
محروم شــود. ما هنوز آن دوسال حبس 
را اعــام نکردیم و نمی شــود بدون آن 
دوســال محدودیت خدمات اجتماعی را 

اعمال کرد.«
نعمت احمدی نیــز در ادامه این ماجرا 
گفــت: »اگر مجــازات در قانون تعریف 
شده باشد، مسئله ای وجود ندارد، اعمال 
می شــود؛ اما اگر نداشــته باشیم به آن 
می گویند مجــازات تکمیلی، یعنی یک 
فردی را از خدماتی محروم کردند. به طور 
مثال یک نفر سرقتی را انجام می دهد و 
این ســرقت همراه با اذیت و آزار همراه 
است. قاضی یک حکمی را برای سرقت 
صادر می کند و برای اذیت و آزارش فرضا 
او را تبعید می کنند، این نوع از مجازات 

تکمیلی است. ولی ما جرم مستقل نداریم 
که فرد هیچ حکم دیگری نداشته باشد و 
فقط از خدمات اجتماعی منع شود. این 
موضوع باید به صورت شــفاف مشخص 

شود.«
صحت و سقم نامعلوم خبر منتشر شده 

امیــد علی صفا درباره نامشــخص بودن 
صحت و سقم این خبر گفت: »صحت و 
سقم این خبر معلوم نیست و حتی اصل 
آن هم توسط خبرگزاری قوه قضاییه اعام 
نشده است و متن خبر هم نشان می دهد 
کــه یک فرد وارد به امــور حقوقی آن را 
انتشار نداده، ضمن اینکه با ابهامات بسیار 
زیادی مواجه است، لذا فکر نمی کنم مبنا و 
اصل خبر صحت داشته باشد و مبنای آن 
قوه قضاییه نبوده و در این شرایط باید مبنا 
را بر این بگذاریم که اخبار فقط از طریق 
قوه قضاییه منتشر شود و نکته بعد اینکه 
خود این ماجرا در بستر قانونی ما قابلیت 
اعمال ندارد، چون هنــوز دادگاهی برای 
سلبریتی ها حکم دوســال را نداده است 
ضمن اینکه اگر هم چنین حکمی صادر 
شود انتشار این خبر خودش یک جرم به 
حساب می آید مگر اینکه قانون گذار اجازه 

اعام آن را صادر کند.«
او ادامــه داد: »ما باید ســخنان ۲۸ آذر 
حضرت آقا را به یاد بیاوریم که حضرت 
آقا فرمودنــد که هیچ کس حــق ندارد 
خودســرانه و به خیال خــودش افراد را 
مجازات کند، این کار وظیفه قوه قضاییه 
اســت. ضمن اینکه ما ایــن نکته را هم 
می دانیم که قوه قضاییه طبق قانون باید 
این کار را انجام دهد. در مجموع اگر همه 
این مــوارد را کنار هم بگذاریم، از لحاظ 
حقوقی خبر با ابهامات زیادی مواجه است 
و اینکه به نظر نمی رسد که بتوانیم فردی 
را از دریافــت خدمات اجتماعی محروم 
کنیم بدون اینکه شــرایطش را داشــته 
باشــد و حتی اگر این اتفاق هم رخ دهد 

انتشار این خبر کار درستی نیست.«
نعمت احمدی نیز نشر چنین خبری را به 
نقل از یک منبع آگاه به منزله نشر اکاذیب 
دانســت و در توضیح ایــن ماجرا گفت: 
»انتشــار چنین خبری تشــویش اذهان 
عمومی به شمار می آید، چون ما چیزی 
به عنوان منبع آگاه نداریم، ضمن اینکه ما 
نباید این روال را پیش بیاوریم که هرکسی 
در هر جایی به نقل از منبع آگاه مطلبی را 
منتشر کند و نشر اکاذیب به این صورت 
انجام می شود. منبع آگاه چه کسی است؟ 

در جریان چه اموری است؟«

اول باید اتهامی به فردی وارد شود و مجازات اصلی تعریف 
شود که پیرو آن بتوان مجازات تکمیلی را اعمال کرد، بعد اگر 
این ماجرا توسط مقام قضایی مطرح شود ضمانت اجرایی دارد 

اما بدون برگزاری دادگاه و صدور حکم نمی توان آن را اجرا 
کرد چون اصلا درست نیست

,,

۷۵ فیلم متقاضی حضور در بخش سودای سیمرغ فجر چهل و یکم
۷5 فیلــم متقاضــی حضــور در بخش 
سودای سیمرغ چهل و یکمین جشنواره 
بین المللی فیلم فجر شــدند. به گزارش 
روابط عمومی جشــنواره بین المللی فیلم 
فجر، طی یک ماه فرصــت ثبت نام آثار 
سینمایی در سامانه جشنواره که تا پایان 
آبان ماه ادامه داشت، تهیه کنندگان ۷5 

اثر درخواســت خود را بــرای حضور در 
بخش سودای سیمرغ )مسابقه سینمای 
ایران( جشنواره چهل و یکم ثبت کرده اند. 
تطابق آثار ثبت نامی با آیین نامه توسط 
دبیرخانه جشنواره آغاز شده و فیلم های 
حائز شــرایط حضور پس از ارسال نسخه 
کامل توسط هیات انتخاب بازبینی خواهد 

شد. هیأت انتخاب مســابقه بخش ملی، 
بازبینی فیلم های متقاضــی حضور را از 
۱5 آذرماه آغاز و تا ۱5 دی ماه اســامی 
فیلم های منتخب را برای حضور در بخش 
مسابقه ســینمای ایران چهل و یکمین 
جشــنواره بین المللی فیلــم فجر اعام 

خواهند کرد.

واکنش وزیر ارشاد به بیانیه خانه سینما
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسامی 
گفت: ما با دو قطبی ســازی و 
افزایش تنش مخالفیم و دوست 
نداریم حتی بــرای یک نفر از 
اهالی فرهنگ و هنر مشــکل 
درســت شــود. محمد مهدی 
اسماعیلی در گفت وگو با ایسنا، 

درباره بیانیه اخیر خانه سینما اظهار کرد: این بیانیه تحلیل درستی از اتفاقات 
نیســت. تاش ما بر این است که وضعیت فرهنگ و هنر به حالت عادی 
برگردد. ما با هر اقدامی که به دو قطبی سازی یا افزایش تنش منجر شود 
مخالفیم. وی ادامه داد: از هیات مدیره خانه سینما که بیانیه صادر کردند می 
خواهیم به وظیفه صنفی و حرفه ای خود عمل کنند و به ما کمک کنند تا 
مسائل خاتمه یابد. استفاده از لحن های غیر دوستانه کمکی نمی کند جز 
اینکه تنش ها افزوده می شود. وزیر ارشاد با تاکید بر اینکه ما با دو قطبی 
سازی مخالفیم، خاطرنشان کرد: ما بر این اعتقادیم که جریان اصلی هنر با 
مردم همراهی کرده است. ما بنا داریم با گفت وگو با کسانی که ابهاماتی دارد، 
مسائل را حل کنیم. ما عاقه نداریم حتی برای یک نفر از اهالی فرهنگ 
و هنر مشکل درست شود. بنابراین با این دوستان آمادگی گفت وگو داریم. 
البته قبول دارم که فضای تروریســم رسانه ای سعی در ایجاد ابهام و دروغ 
کرده و چون اینها را می دانیم همچنان بر گفت وگو و رفع ابهام تاکید داریم و 

از دوستان هنرمند خود هم می خواهیم اختافات را دامن نزنند.

حضور بازیگران بی حجاب در ساخت آثار 
سینمایی صحت ندارد

ســازمان  تولید  دفتر  مدیرکل 
سینمایی نسبت به انتشار خبر 
تولید آثار سینمایی به دو وجه 
بی حجاب و بــا حجاب واکنش 
نشان داد و صحت آن را رد کرد. 
به گزارش اداره کل روابط عمومی 
سازمان سینمایی، بهمن حبشی 

مدیرکل دفتر تولید سازمان سینمایی در واکنش به خبر فیلمبرداری برخی 
آثار سینمایی در دو شکل بی حجاب و با حجاب گفت: بر اساس اطاع موثق 
سازمان سینمایی چنین خبری صحت ندارد و هیچیک از فیلمهای سینمایی 
در حال تولید دست به چنین اقدام قانون شکنانه ای نزده اند. وی افزود: بدیهی 
اســت در صورت صحت چنین خبری، فیلم موردنظر در هر مرحله ای از 
ســاخت و تولید، متوقف و تبعات جبران ناپذیری را برای سازندگان اثر در 
پی خواهد داشت. حبشی ادامه داد: توصیه ما به عنوان سازمان سینمایی 
به ســرمایه گذاران، تهیه کنندگان و کارگردانان این است که مراقب اسم، 
اعتبار و سرمایه خود باشند چرا که تبعات هرگونه تخطی از قوانین رسمی 
کشور متوجه عوامل اصلی خواهد بود. وی عنوان کرد: سینمای ایران همواره 
سینمایی شــریف، قانونمند و متعالی بوده و بدون تردید مطابق با قوانین 

رسمی و موجود کشور به حیات پر برکت خود ادامه خواهد داد. 

کافه خبر

ث ا میر

حریم »مفخم« بالاخره آزاد می شود؟
فرهنگی،  میــراث  مدیــرکل 
گردشــگری و صنایع دســتی 
خراســان شــمالی اعام کرد: 
»مفخم«،  تاریخــی  مجموعه 
»تپــه منصورباغــی«، »تپــه 
نادری«، »ارگ بلقیس« و »تپه 

بلور« و »استقال«، بیش ترین تعداد مالکان خصوصی را در حریم خود 
دارند که با اعتبارات تعیین شده از سفر ریاست جهموری، قرار است 

مسأله حریم آن ها حل شود. 
به دنبال اظهارات رییس جمهور درباره اهمیت و حساســیت تعیین 
حریــم آثار تاریخــی با تاکید بــر این که اختالی در کســب وکار و 
معاش مردم ایجاد نکند، علی مستوفیان ـ مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی خراسان شمالی ـ درباره وضعیت تعیین 
حریم عرصه این استان به ایســنا گفت: البته بازنگری حریم باید به 
نحوی باشــد که تخریبی برای آثار تاریخی به همراه نداشته باشد یا 
حریم منظری و کیفی آثار به خطر نیفتد. بر همین اســاس بازنگری 
حریم در پنج نقطه از استان خراسان شمالی )مجموعه تاریخی مفخم، 
تپه منصورباغی بجنورد، تپه نادری، ارگ بلقیس و تپه بلور و استقال 
در شــیروان( را که به توسعه شــهری و روستایی در آن محدوده نیاز 
اســت، انجام داده ایم. در سفر ریاست جمهوری هم اعتباراتی برای آن 

در نظر گرفته شده است. 
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صنایع دستی فرصتی کم نظیر برای 
اشتغال آفرینی

مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی 
گفت: صنایع دستی فرصتی کم نظیر برای اشتغال آفرینی است؛ چراکه 

این حوزه به حجم سرمایه گذاری کمتری نیاز دارد.
ســیدجواد موســوی در  همایش کارآفرینی و مهارت های بازاریابی 
صنایع دستی اظهار کرد: همایش کارآفرینی و مهارت های بازاریابی 
صنایع دســتی با موضوعاتی از جمله کسب و کار اکوسیستم صنایع 
خاق، مفاهیم پایه اکو سیستم خاق، فرآیند کارآفرینی در صنایع 
خاق، بازاریابی )اهمیت تبلیغات و برندینــگ(، فنون بازاریابی در 
صنایع دستی، برندینگ تبلیغات و فروش در صنایع دستی در مشهد 

برگزار شد.
وی در این همایش با اشاره به شعار سال تصریح کرد: صنایع دستی 
فرصتی کم نظیر برای اشــتغال آفرینی است؛ چراکه اشتغال در این 
حوزه به حجم سرمایه گذاری کمتر نیاز داشته و تولید ارزش افزوده 

بالایی دارد.
موســوی با بیان اینکه هنرمندان خراســان رضوی در ۹۲ رشــته 
صنایع دستی فعالیت دارند، گفت: با توجه به اینکه سالانه حدود ۳۰ 
میلیون زائر به مشــهد سفر می کنند، تولید صنایع دستی با موضوع 
زیارت و مرتبط با زائر رونق گرفته است. همچنین تا امروز ۱۴۰ مهر 

اصالت برای هنرمندان خراسان رضوی دریافت شده است.
محمدرضا عباس زاده، مدیرکل دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاری و 
اشتغال استانداری خراسان رضوی همچنین با اشاره به نقش دولت 
در حمایت از توســعه اشتغال، تولید و کارآفرینی عنوان کرد: دولت 
نباید مستقیم اشــغال ایجاد کند بلکه باید به صورت غیرمستقیم 
زمینــه را فراهم کند تا فعالیت های اقتصادی و اشــتغال به صورت 

مردمی شکل گیرد.
وی اضافه کــرد: افرادی که 
در بازارشناسی، بازارسازی و 
می کنند  فعالیت  برندسازی 
اهمیت و نقــش ویژه ای در 
توســعه اقتصادی و رشد و 
پیشرفت کسب و کارها دارند.
عبــاس زاده تاکید کرد: برای 

پویایی اقتصادی باید کوچک ترین و بزرگ ترین عضو اقتصادی را با 
هم ببینیم و به هر دو توجه داشته باشیم تا موفقیت اقتصادی حاصل 

شود.
وی تفکر خاق و اخاق کارآفرینی را برای کارکنان و مدیران دولتی 
ضروری عنوان کرد و گفت: ما در حوزه اقتصادی با مســائلی مواجه 

هستیم که در آن گفت وگو با کارآفرینان را رفع می کنیم.
عباس زاده با بیان اینکه پول پاشی ممنوع است، در خصوص توزیع 
اعتبــارات اظهار کرد: با توجه به اینکه تصمیــم گیری برای توزیع 
اعتبارات به اســتان واگذار شده، تسهیات و اعتبارات را به مشاغل 
واقعی پرداخت کردیم و امسال استان خراسان رضوی مورد تشویق 

وزیر نیز قرار گرفت.
مدیرکل دفتر هماهنگی امور ســرمایه گذاری و اشتغال استانداری 
خراســان رضوی تاکید کرد: تصمیم گرفتیم که در صورت بازگشت 
بودجه تســهیات به افرادی که بازار دارند پرداخت شود. همچنین 
به افرادی که بازاری ندارند تســهیات ارزان قیمت داده نمی شود و 

می توانند از نرخ با بهره بالاتر استفاده کنند.
رضا حمیدی مالک، کارآفرین حوزه صنایع دستی گفت: قبل از آغار 
فعالیت اقتصادی باید بازار فروش آن بررســی و سپس برای تولید 
برنامه ریزی شــود. هنرمندان صنایع دســتی برای فروش بهتر آثار 
تولیدی باید بســته بندی مناسبی داشته باشند و آثار تولیدی را در 

بسته بندی مناسب ارائه کنند.
وی افزایــش دانش و اســتمرار آمــوزش را برای توســعه و بقای 
کســب وکارها ضروری دانســت و اضافه کرد: ایران از فرهنگ غنی 
برخوردار است و طراحی های مرتبط با صنایع دستی باید مبتنی بر 
این فرهنگ غنی باشد تا به وسیله آثار صنایع دستی این فرهنگ غنی 

را به دنیا معرفی و عرضه کنیم.
حمیــدی با بیان اینکــه به برکت حضرت رضا)ع( مشــهد از رونق 
اقتصادی برخوردار اســت، اظهار کرد: برای رونق اقتصادی مشــهد 
باید به جاذبه های گردشگری روستاهای اطراف توجه شود، چراکه با 
توجه به حضور ۳۰ میلیون زائر در مشهد فرصت مناسبی برای رونق 

اقتصادی وجود دارد.
وی تصریح کرد: طی دوران فعالیت در حوزه تولید، صنعت و اقتصاد 
با چالش هایی مواجه بودم اما هیچ وقت ناامید نشــده ام و با عشق  و 
ارادتی که به مشهد و امام رضا)ع( دارم به مسیرم ادامه داده ام. افتخار 
می کنم که مشهدی هستم و به دلیل ارادتی که به این آب و خاک 
دارم هــر برند و فعالیت اقتصادی که راه اندازی کردم با نام مشــهد 

بوده است.

سازگاری با کم آبی، نسخه ای برای نجات شرق کشور
تنش آبی و خشکســالی در شــرق کشور 
سابقه ای ۳۰ ساله دارد و رخسار ترک خورده 
زمین برای مردمان این خطه، تصویر و دردی 
آشناست که دیگر چاره ای جز سازگاری با آن 
ندارند، به امیــد اینکه روزی این زخم کهنه 

التیام پیدا کند.
به گزارش ایرنا، خشکســالی های پیاپی در 
شرق کشــور این پیام هشدارآمیز را مدام در 
گوش ســاکنان این خطه تکرار می کند که 
آنان در سرزمینی خشک زندگی می کنند که 
منابع آب زیرزمینی آن به کمترین میزان خود 
رسیده و هر سال وضعیت حادتری از تنش 

آبی را تجربه خواهند کرد.
به اعتقاد کارشناسان در این شرایط بحرانی و 
با کاهش روزافزودن حجم بارندگی ها، نمی 
توان به جبران کسری منابع آبی زیرزمینی از 
طریق بارشها در آینده نزدیک امید داشت، لذا 
باید همین شرایط را پذیرفت و برای سخت 
تر نشدن وضعیت کنونی، دست به کار شد 
و تدبیری کرد. از این رو در چند ســال اخیر 
تدوین روشهای سازگاری با کم آبی در قالب 
»سند ســازگاری با کم آبی« برای استانهای 
مختلف کشور از جمله استانهای شرقی مورد 
تاکید قرار گرفته اســت که استان خراسان 
رضوی این سند را در سال ۹۷ عملیاتی کرد. 
در این سند با عنوان »نقشه راه مدیریت آب 
استان« وظایف و تکالیف همه دستگاه های 
متولی حوزه آب جزء به جزء مشخص شده 
و بر اساس آن بحث هوشمندسازی، اصاح 
شــبکه های انتقال آب و توزیــع آب در این 
سند تدوین شده است. کاهش ۳۰ درصدی 
فضای سبز، تغییر الگوی کشت فضای سبز، 
شناسایی و مقابله با چاههای غیرمجاز، کاهش 
سرانه مصرف، کاهش مصرف آب در بخش 
کشاورزی و جلوگیری از هدررفت آب از جمله 

برنامه های تدوین شده در این سند است.
تحول مدیریت آب از گذر سند سازگاری با 

کم آبی
وضعیت خشکســالی و کم آبــی از دغدغه 
های اصلی استان خراســان رضوی است و 
برای مدیریت این بحران تا کنون طرح های 
مختلفی از ســوی مســوولان دستگاه های 
مرتبط با سند ســازگاری با کم آبی اجرایی 
شده اســت که طرح تحول مدیریت آب از 

مهمترین آن است.
مدیرکل بحران اســتانداری خراسان رضوی 
در خصوص طرح تحول مدیریت آب و نحوه 
اجرای سند سازگاری با کم آبی به خبرنگار 
ایرنا اظهار داشت: برای پیگیری بیشتر سند 
سازگاری با کم آبی در یکسال گذشته کمیته 

آب در استانداری تشکیل شده است.
محسن نجات افزود: تعادل بخشی، تامین و 
توزیع آب، مهمترین رویکرد این کمیته است 
و برنامه ریزی های اساسی برای جبران کم 
آبی و ســازگاری با آن در این کمیته صورت 
گرفته است. برای تامین آب مشهد و استان، 
برنامه ها و پروژه های مختلفی در دست اجرا 
و پیگیری است که طبق سند سازگاری، پروژه 
های انتقال آب برای جلوگیری از برداشت از 

منابع زیرزمینی مد نظر است.
وی خاطرنشان کرد: در قالب طرح انتقال آب 
از دریای عمان به استان نیز اتفاقات خوبی در 
استان با پیگیری استان در حال اجراست که 
تسریع در روند اجرای طرح انتقال آب از کوه 

های هزارمسجد از آن جمله است.
مدیرکل بحران اســتانداری خراسان رضوی 
ادامه داد: عملیات اجرایی شــیرین سازی و 
انتقال آب از دریای عمان به شــرق کشور با 
بیش از ۱۰ درصد پیشرفت فیزیکی در دست 
اجراست که با اجرای این طرح ۲۸۰ میلیون 

مترمکعب آب به سیستان و بلوچستان منتقل 
می شود، 6۰ میلیون متر مکعب آب نیز برای 
مصارف صنعت و خدمات به خراسان جنوبی 
و ۱۲۰ میلیون متر مکعب نیز برای مصارف 
بخش صنعت و خدمات به اســتان خراسان 

رضوی اختصاص می یابد.
نجــات افزود: طرح تحول مدیریت آب نیز از 
طرح های مهم در دســت اقدام است که در 
جریان اجرای این طرح پروژه های زودبازده 
و اولویت دار برای تامین آب مشهد تعریف و 

عملیاتی می شود.
وی شــتاب دادن به روند اجرای طرح تامین 
اضطراری آب شرب مشهد از منابع آب و چاه 
های غرب مشهد را از دیگر اقدامات طراحی 
شــده برشــمرد و ادامه داد: در حوزه تعادل 
بخشی نیز انجام عملیات آبخیزداری با هدف 
بهره برداری بهینه از آبهای مرزی در کات از 

دیگر اقدامات مهم در دست پیگیری است.
نجات افزود: همچنین انجام مطالعات تامین 
آب اضطراری ۷۳ شــهر در دستور کار است، 
آموزش همگانی و پیوست فرهنگی مدیریت 
مصرف و تعامل با سایر ارگانها توسط شرکت 

آب و فاضاب مشهد نیز مورد تاکید است.
مسدود کردن چاه های غیرمجاز

با توجه به طولانی شدن شرایط خشکسالی 
در خراسان رضوی، وجود انشعابات و چاه های 
غیرمجاز تهدیدی جدی برای سفره های آبی 
است لذا شناسایی و مســدود کردن آنها به 
عنوان بند مهمی از سند سازگاری با کم آبی 

باید در دستور دستگاه های متولی باشد.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراسان 
رضــوی در این خصوص در گفــت و گو با 
خبرنگار ایرنا اظهار کرد: سند سازگاری با کم 
آبی در استان از ســال ۹۷ اجرایی شده و تا 

کنون دستاوردهای خوبی نیز داشته است.
علیرضا طاهری افزود: برداشت یک میلیارد 
و ۸۰ میلیون مترمکعب آب از ذخیره منابع 
زیرزمینی استان در ۳۰ سال گذشته، وضعیت 
دشتهای آبی استان را بحرانی کرده و اکنون 
نیمی از مجموع ۳۷ دشت استان در شرایط 
ممنوعه بحرانی قرار دارند و وجود چاههای 
غیرمجاز و برداشــت بی رویه از منابع آبهای 
زیرزمینــی مهمترین علت بحرانی شــدن 

وضعیت دشت های استان است.
وی با بیان اینکه شناســایی و مقابله با چاه 

های غیرمجاز از اولویت های سند سازگاری 
با کم آبی است، اضافه کرد: در راستای مقابله با 
چاه های غیرمجاز از سال ۹۲ تا ۹۹ تعداد ۱۳ 
هزار و ۴5۴ حلقه چاه غیرمجاز در خراسان 
رضوی مسدود شده است و پارسال نیز هزار و 
5۰۸ حلقه چاه غیرمجاز و امسال هم تا کنون 

۷۲۷ حلقه چاه غیرمجاز پرُ شده است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراسان 
رضوی افــزود: در جریان اجرای طرح تعادل 
بخشی منابع آبی در اســتان طی ۱۰ سال 
گذشته، با بستن چاههای غیرمجاز و مدیریت 
مصرف چاهها، حدود هزار و ۸۰۰ میلیون متر 

مکعب آب در استان صرفه جویی شده است.
طاهری خاطرنشان کرد: در بخش کشاورزی 
نیز همه چاه های برقی به شمارشگر هوشمند 
مجهز و برای آنها سقف برداشت آب مشخص 

شده است.
آبیاری ۶ درصد از فضای سبز مشهد با آب شرب

کاهش آبیاری فضای ســبز با آب شــرب از 
دیگر الزامات سند سازگاری با کم آبی است 
و طبق گفته مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
خراسان رضوی، میزان آبیاری فضای سبز با 
آب شرب که در سال ۹۷ سالانه ۴۳ میلیون 
مترمکعب بوده است، اکنون با اجرای این طرح 
به ۲6 میلیون متر مکعب کاهش یافته است، 
همچنین جایگزینی پساب با آب شرب برای 
آبیاری فضای ســبز توسط مدیریت شهری 

مشهد در حال اقدام است.
معاون خدمات شهری شهرداری مشهد در 
این خصوص به خبرنگار ایرنا اظهار کرد: سرانه 
فضای سبز در مشهد ۱۸.۹ درصد است و آب 
مورد نیاز برای آبیاری فضای سبز مشهد از ۱6 
چاه غیرقابل شرب و همچنین پساب تصفیه 
شده تامین می شود و بیشترین میزان آبیاری 
فضای سبز از طریق خطوط انتقال آب از محل 
منابع غیرشرب که در حلقه دور شهر مشهد 

ایجاد شده است، انجام می شود.
علــی نجفی افزود: هم اینــک ۹۹ هزار متر 
خطوط انتقال برای آبیاری فضای سبز مشهد 
اجرا شده است، همچنین ایجاد تصفیه خانه 
های لوکال در مشــهد به بخش خصوصی 
واگذار و استاندارد سختگیرانه ای برای تولید 
پساب در آبیاری فضای سبز مشخص شده 
اســت به طوری که پسابی در حد آب شرب 
برای آبیاری فضای سبز مشهد استفاده می 

شود.
وی گفت: ســال گذشــته تصفیــه خانه 
»چهل بــازه« بــه عنــوان پیشــرفته ترین 
تصفیه خانه غشــایی کشور با ظرفیت تولید 
پســاب 5۰ لیتر بر ثانیه با اســتانداردهای 
سخت گیرانه برای آبیاری فضای سبز وارد مدار 
بهره برداری شده و تصفیه خانه لوکال منطقه 
»سیدی« نیز با ظرفیت ۱۴۰ لیتر بر ثانیه در 

دست ساخت است.
معاون خدمات شهری شهرداری مشهد اضافه 
کرد: همچنیــن اقدامات دیگری برای صرفه 
جویی در مصرف آب مورد نیاز فضای ســبز 
نظیر کشت گونه های کم آب بر صورت گرفته 
اســت که منجر به صرفه جویی 6 میلیون و 

6۰۰ هزار لیتری آب در هر ماه شده است.
نجفی افزود: آبیــاری تانکری نیز به صورت 
برداشت آب از چاه های غیرقابل شرب انجام 
می شــود و هیچ گونه برداشتی از کشف رود 
و یا رودخانه دیگری برای آبیاری فضای سبز 

مشهد انجام نمی شود.
ابلاغ سند اصلاح الگوی کشت

بنا بر هدف گذاری وزارت جهاد کشاورزی در 
سند الگوی کشت کاهش 6 درصدی مصرف 
آب معادل سه میلیارد متر مکعب افزایش ۱۸ 
درصدی بهره وری آب، افزایش ۱۱ درصدی 
تولید، صرفه جویی ۲.۲ میلیارد دلاری ارزی، 
افزایش ۴.5 میلیون تنی تولیدات دیم زارها و 
افزایش ۱5۸ درصدی تولید دانه های روغنی 
هدفگذاری شده است. برای ترغیب کشاورزان 
به پیروی از این الگو نیز سیاست های تشویقی 
قابل توجهی از جمله بخشودگی 5۰ درصدی 
آب بها به ازای افزایش بهره وری لحاظ شــده 
که البته تحقق درست و اصولی این سیاست 
به نصب و افزایش کنتورهای هوشــمند بر 

چاه های کشاورزی بستگی دارد.
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد 
کشاورزی خراسان رضوی نیز در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: سند الگوی کشت 
به استان اباغ شده است،حدود یک میلیون 
هکتار از اراضی زراعی و آبی خراسان رضوی 
کشت می شود که از این رقم ۷۲ درصد کشت 
آبی و ۲۸ درصد کشت دیم است. همچنین 
سطح زیر کشت محصولات زراعی، آبی و دیم 
6۳۰ هزار هکتار و سطح کشت محصولات 

باقی آبی و دیم 6۷۰ هزار هکتار است.
غامحسین ساربان مسائل فنی، اقتصادی، 
اســتراتژیک و زیســت محیطی را از جمله 
الزامات مطرح شده در اجرای اصاح الگوی 
کشت دانست و افزود: از جمله الزامات اولیه 
مسائل فنی اســت که یک نقطه مشخص 
برای تعیین کشت محصول مناسب توسط 
یک کارشــناس بر اســاس اطاعات اقلیم، 
هواشناسی، خاک شناســی و میزان آب در 

اختیار انجام شود.
وی ادامه داد: همچنین الزام اقتصادی است که 
میزان منافع حاصل از کشت یک محصول باید 
برای کشاورز مشخص باشد؛ کشاورزان صرفا 
به موضوع الزام اقتصادی توجه بسیار زیادی 
داشــته و به همین جهت تمایل زیادی به 

کشت محصولات با درآمد بالایی دارند.
ساربان تاکید کرد: در قالب اجرای سند الگوی 
کشت به استان مدیریت مصرف آب و رفتن به 
سمت کشت های علوفه ای و کاهش کشتهای 

جالیزی نیز به شدت مورد توجه است.
بر اساس مفاد سند مصوب سازگاری با کم آبی 
در خراسان رضوی، باید تا سال ۱۴۰5 هیچ 
دشتی در اســتان مخزن آب نداشته باشد 
که امیدواریم با پیگیری این ســند و جدیت 
دستگاه های متولی در وظایف محوله، تنش 

آبی در استان به بحران بی آبی تبدیل نشود.

پرونده ثبت ملی ۱۶ اثر طبیعی در خراسان رضوی نهایی شد
معــاون میــراث فرهنگــی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان 
رضوی گفت: پرونده ثبت ملی ۱6 اثر طبیعی 
در اســتان تدوین، نهایی و در انتظار موافقت 
برای ثبت در فهرست آثار طبیعی ملی کشور 
است. احســان زهره وندی به ایرنا گفت: این 
تعداد پرونده در انتظار برگزاری جلسه نهایی 

برای موافقت نهایی در تهران است. وی ادامه 
داد: به دلیل این که اســتان خراسان رضوی 
دارای بیشترین شمار پرونده های پیشنهادی 
آثار ملی برای ثبت در فهرســت ملی اســت 
احتمال برگزاری جلسه بررسی در مشهد هم 
وجــود دارد و به احتمال قوی تا پایان آذرماه 
نشست نهایی بررسی برگزار و موافقت نهایی با 

ثبت این تعداد اثر ملی طبیعی انجام می شود. 
معــاون میــراث فرهنگــی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان 
رضوی گفت: از جمله این آثار پیشنهادی برای 
ثبت میتوان به اژدرکوه، در شمال شرق مشهد 
اشاره کرد که کوهی تاریخی و یک اثر طبیعی 

ارزشمند است.

ان
راس

خ

خـــبر



7
پنج شنبه 3 آذر 1401/   سال سوم  /   شماره 1357
Vol.3.No.1357/ November 24.2022

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسمی . نظر به دستور مواد 
۱ و ۳ قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شـماره  ۱۴۰۱6۰۳۰6۰۰6۰۰۳۹۰6 
هیـات اول موضـوع مـاده یک قانون مذکور مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ثبت 
ملـک تربـت حیدریـه تصرفـات  مالکانـه و بامعـارض متقاضی خانـم فاطمه 
حسـینی زاده  فرزنـد محمداسـماعیل  بـه شـماره شناسـنامه 65۱۳  صادره 
ازتربت حیدریه  نسـبت به ششـدانگ یکباب ساختمان به مسـاحت ۳۳6/۹5 
متـر مربـع ) سـیصد وسـی وشـش و نود وپنـج صدم متـر مربع ( قسـمتی از 
پاکــ  ۱۰5 فرعـی از اراضـی رباط علیا پاک یک  اصلی دهسـتان اربعه واقع 
در خراسـان رضـوی بخش یـک حوزه ثبت ملـک تربت حیدریه خریـداری از 
ورثـه مالک رسـمی علـی معلم فهنـدری محرز گردیده اسـت. لـذا به موجب 

مـاده ۳ قانـون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی و مـاده ۱۳ قانـون آئین نامه مربوطـه این آگهـی در دو نوبت به فاصله 
۱5 روز از طریـق روزنامـه محلـی و کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر تـا در 
صورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعـام شـده اعتراض داشـته باشـند باید 
از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره ثبت 
محـل وقوع ملک تسـلیم و رسـید اخذ نماینـد.  معترض باید  ظـرف یک ماه 
از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت به تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی 
محـل نمایـد و گواهـی دادخواسـت بـه اداره ثبـت محـل تحویل دهـد که در 
ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در 
صورتـی کـه اعتـراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معتـرض، گواهی تقدیم 
دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محل را ارائه نکند اداره ثبـت مبادرت به صدور 
سـند مالکیـت مـی نماید و صـدور سـند مالکیت مانـع از مراجعـه متضرر به 

نیست.  دادگاه 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۹/۰۳
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۹/۱۹

سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/1آگهی دعوت از مجاورین پلاک 
فرعی از ۶45  اصلی بخش یک شهر کاشمر

 بدینوسـیله بـه مالکیـن پاکهـای ۰ فرعـی از 6۴6  اصلـی و ۰ فرعـی 
از 65۲  اصلـی و 6۴۲  اصلـی و ۰ فرعـی از 6۴۴  اصلـی بخـش یـک 
شهرکاشـمر ابـاغ مـی گـردد بـا توجـه بـه اینکـه وقـت تعییـن متـراژ 
اصلـی یـک شـهر کاشـمر مـورد   از 6۴5   ومسـاحت پـاک ۰ فرعـی 
آقـای محمدرضـا هاشـم نیـای ترشـیزی که در مجـاورت ملک شـما می 
باشـد در روز سـه شـنبه مورخه ۱۴۰۱/۰۹/۰۸ سـاعت ۱۰ صبـح تعیین 
گردیـده ودر محـل انجـام خواهد شـد . چنانچه در مورد حـدود و حقوق 
ارتفاقـی ملـک مزبـور حقـی بـرای خـود قائـل هسـتید و یـا اختافـی با 
مجـاور مزبـور داریـد مـی توانیـد در روز و سـاعت مقـرر در محـل وقوع 
ملـک واقـع در کاشـمر خیابان ۱۷ شـهریور روبـروی پاسـاژ معمار حاضر 
گردیـده وبرابـر کـد ۹۱۴ مجموعـه بخشـنامه هـای ثبتـی مطالـب خود 
را اظهـار داریـد. بدیهـی اسـت در صـورت عـدم حضـور ، عملیـات ثبتی 

برابـر مقـررات ادامـه مـی یابد.
احمد جهانگیر- رئیس اداره ثبت اسـناد و املاک کاشمر

در حاشیه جلسه دولت مطرح شد

سجادی: مقابل ولز باید با بهترین ترکیب بازی  کنیم 
وزیــر ورزش که به تازگی از دوحه، محل 
برگزاری رقابت هاب جام جهانی به تهران 
بازگشته اســت، در توصیف شرایط بازی 
با انگلیس می گویــد که هواداران طرفدار 
تیم ملی در استادیوم محل برگزاری بازی 
بیشتر بودند و جو ورزشگاه حتی از بازی 

های داخلی بهتر کنترل شده بود. 
به گزارش ایســنا، حمید سجادی، وزیر 
ورزش و جوانان با اشاره به دیدار دوم ایران 
با ولز در روز جمعه گفت: آخرین اطاعات 
از تیم ملی این است که دیرور تا ساعاتی 
از شب در خدمت عزیزان در دوحه بودم 
و تیم ملی تمرین مناســب خود را انجام 
می دادند. بر اساس نتیجه بازی اول، کارد 
فنی نقاط ضعف و قوت تیم ملی را بررسی 
کردند تا در بازی روز جمعه به نحو احسن 

را در میدان ببینیم.
وی با بیان اینکه جمــع قابل توجهی از 
هم میهنان در اســتادیوم به تشویق تیم 
ملی پرداختند و خیلی از همکاران ما در 
سفارت جمهوری اسامی ایران میزبان هم 
میهنان عزیزمان که از این آمده بودند و در 
دوحه حضور داشتند، بودند گفت: از طرف 
خودم از وزارت امور خارجه  ، سفارتمان در 
دوحه ، وزارت ارشاد و وزارت گردشگری 
تشکر می کنم که ما را تنها نگذاشتند و 
کنار تیم ملی بودند. ان شاءالله روز جمعه با 
آرایشی جدیدتر و تجدید قوای بهتر حاضر 

خواهند بود.
وی افــزود: در بازی اول جو خیلی خوبی 
در استادیم بود و ان شاءالله با همان تعداد 
و همان کیفیت هماهنگی بهتر را شاهد 
خواهیم بود و من هم سعی می کنم فردا 
شب مجدد جلسه آخر را در دوحه و محل 

اقامت تیم ملی داشته باشیم تا حاشیه ای 
در کار نباشد.

ســجادی همچنین در  رابطه با آخرین 
وضعیت بیرانونــد گفــت: وی از ناحیه 
اســتخوان بینی دچار شکستگی شد و 
خیلی درد کشید و تا حدود دو ساعت بعد 
از بازی خون ریزی شدید داشت. بیرانوند 
اکنون حال روحی خوبی دارد و خیلی با 

اراده و  مصمم است و بسیار متاسف بود.
وی ادامه داد : بیرانوند  دیروز اذعان می کرد 
اگر کادر فنی به او اجازه بدهد، جمعه در 
برابر ولز بازی خواهد کرد. تا دیشــب که 
هنوز مشــخص نبود که وی در برابر ولز 
بازی خواهد کــرد یا خیر. ترکیب نهایی 
تیم روز مسابقه مشخص می شود و حالت 

محرمانه دارد.

وزیر ورزش در پاســخ به این پرسش که 
آیا تیم ملی شــانس صعود از گروه خود 
را دارد، بیان کرد: همه تیم ها برای بازی 
با کیفیت آمده اند. برای بازی اول ما این 
نتیجه را متصور نبودیم، اما اینگونه شد. دو 
فرصت طایی دیگر داریم که مهمترین 
آن بازی ولز اســت که اگــر ببازیم، بازی 
آخر تشــریفاتی می شود. باید با بهترین 
ترکیب، تشویق و روحیه به میدان برویم. 
اگر مساوی شویم کار به اما و اگر می کشد. 

اگر تیم خودش باشد امکان صعود داریم.
سجادی درباره برخی حواشی سکوها در 
بازی اول ایران گفت:  در حال هماهنگی 
برای ورود تماشگران ایرانی به بازی بودیم.  
5 دقیقه بعد از ورود من به ورزشگاه بازی 
شروع شــد. آقای نبی به من گزارش داد 

قبل از شروع بازی برای کمتر از یک دقیقه 
از سکوها مزاحمت هایی ایجاد شد و الفاظ 
غیرورزشی بیان شد. در حین بازی هم دو 
بار این الفاظ را شنیدیم که ربطی به بازی 
نداشت. اختاف هایی پیش آمده و پرچم 
هایی نصب کرده بودند که خود تماشاگران 

با هم درگیر شده بودند.
وی تاکید کرد: مســئولان انتظامی هم 
رفتند آنجا را سامان دادند. صدا که پخش 
شــده بود، عده ای فکــر کردند در حال 
اهانت به تیم ملی هستند، اما اینگونه نبود. 
جمعیت طرفدار تیم ملی می چربید اما 
طرفداران به جز یک قســمت ورزشگاه، 
در سایر قسمت ها توزیع شده بودند. در 
مجموع جو ورزشــگاه حتی از بازی های 

داخلی بهتر کنترل شده بود.

مهاجم ولز: باید مراقب ایران زخم خورده باشیم
بازیکن سابق لیورپول عنوان کرد ایران زخم 
خورده اســت و دیدار برابر این تیم در روز 
دوم رقابت های جام جهانی ســخت خواهد 
بود. به گزارش بی بی ســی اسپورت، هری 
ویلسون در حاشیه تمرین تیم ملی فوتبال 
ولز گفت: می دانیم که ایران در بازی نخست 
شکست سختی از انگلیس خورد. این یک 

نتیجه دشوار برای آنها بود. انگلیس همیشه 
تیم قدری است. قطعا ایران در بازی دوم به 
دنبال جبران مافات است و من فکر می کنم 
این چیزی اســت که ما شاهد آن خواهیم 
بود. وی افزود: البته این به ما بستگی دارد 
که مطمئن شــویم در فرم آماده هستیم تا 
بتوانیم سه امتیاز را کسب کنیم. در حالی 

که انگلیس به لطف پیروزی ابتدایی خود در 
گروه پیشــتاز است، ولز یک امتیاز در کنار 
ایالات متحده در رده های دوم و سوم قرار 
دارد. ویلســون در ادامه درباره تاثیر بالای 
گرت بیل در بازی های تیم ملی فوتبال ولز 
گفت: بیل در همــه بازی ها تیم را رهبری 

می کند و نقش مهمی در تیم ما دارد. 

دروازه بان سابق تیم ملی فوتبال:
تیم ملی می تواند با استراتژی درست 

ولز را شکست دهد
 دروازه بان سابق تیم ملی فوتبال معتقد است، کادر فنی و بازیکنان تیم 
ملی باید بازی با انگلیس را کنار بگذارند و می توانند با اعتمادبه نفس و 

استراتژی درست ولز را شکست دهند.
منصور رشیدی در گفت وگو با تســنیم، درباره شکست تیم ملی در 
نخستین بازی اش در جام جهانی ۲۰۲۲ مقابل انگلیس اظهار داشت: 
پیش از بازی وقتــی ترکیب تیم ملی را دیدم به حدی تعجب کردم 
که نمی توانســتم هیچ حرفی بزنم. بازیکنانی در ترکیب اصلی مقابل 
انگلیــس قرار گرفته بودند که اصاً کنار هم بازی نکرده بودند و هیچ 
هماهنگی بین خط دفاعی و هافبک ما وجود نداشت، در صورتی که ما 
در نخستین بازی و مهمترین بازی مان مقابل انگلیس بازی می کردیم و 

کی روش به لحاظ فنی به هیچ وجه نتوانست درست عمل کند.
وی در واکنش به این موضوع که مصدومیت بیرانوند در ابتدای بازی 
هم روی عملکرد بد تیم تأثیر گذاشــت، گفت: درست است که وقتی 
بیرانوند مصدوم شــد شــوک بزرگی به کل تیم وارد و باعث شد که 
روحیه بازیکنان پایین بیاید، اما از طرفی هم نباید این طور بگوییم که 

حسینی مقصر بوده است. ساختار دفاعی ما آنقدر بد بود که به هیچ وجه 
نمی توانیم مقصر را دروازه بان بدانیم. من به جرأت می توانم بگویم که 

حسینی روی هیچ کدام از گل های انگلیس مقصر نبود.
دروازه بان سابق تیم ملی فوتبال کشورمان ادامه داد: متأسفانه بازیکنان 
بــه لحاظ روحی و روانی به هیچ عنوان آماده بازی با انگلیس نبودند. 
در شــروع بازی هم ترکیب خوبی وارد زمین نشد و عملکرد تیم ملی 
جای هیچ توجیهی نداشــت و ما اصاً اســتراتژی برای فوتبال بازی 
کردن نداشتیم و هیچ چیزی سر جای خودش نبود. اشتباه کی روش 
جابه جایی عناصر دفاعی تیم ملی در بازی های گذشــته مثل شجاع 
خلیــل زاده و محمدحســین کنعانی زادگان بــود و در تمام خطوط 

ناهماهنگ بودیم.
رشیدی در پاسخ به این سؤال که »با این شرایط می توانیم به برتری 
مقابل ولز امیدوار باشیم؟«، خاطر نشان کرد: ما یک درصد هم نباید به 
این فکر کنیم که ولز تیم ضعیفی است و می توانیم خیلی راحت مقابل 
آنها به پیروزی برســیم. ولز بعد از سال ها به جام جهانی رسیده است 
و می خواهــد نتیجه خوبی هم بگیرد، اما اگر کی روش تغییراتی را در 
ترکیب تیمش ایجاد کند می توانیم به نتیجه دیدار با ولز امیدوار باشیم.
وی خاطر نشــان کرد: تیم ملی اگر در بازی با انگلیس هم با ترکیب 
بهتری بازی می کرد با این نتیجه شکست نمی خورد. مطمئناً تیم ملی 
به لحاظ فوتبالی چیزی کم ندارد و در این شــرایط بیشتر باید روی 

مسائل روحی و روانی بازیکنان کار کنیم. 

مستطیل سبز

ش
ورز

انتقاد از لو رفتن ترکیب تیم ملی
ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران می گوید، 
شکست تیمش مقابل انگلیس آموزنده است. 
او با گایه از لو رفتن ترکیب تیم ملی مقابل 
انگلیس در صبــح روز بازی گفت، تبریک 

می گویم شما کارتان را خوب انجام دادید.
به گزارش ایسنا، کارلوس کی روش سرمربی 
تیم ملی فوتبال ایران در حاشــیه تمرین 
)چهارشنبه( ملی پوشــان پس از شکست 
مقابل انگلیــس در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: به خاطر حمایت های شما مجددا تشکر 
می کنم. ما هیچ وقت دوست نداریم داخل 
زمین باشیم وقتی نمی توانیم برای هواداران 
افتخار کسب کنیم. نتیجه ای که به دست 

آمد، باعث می شود ما از آن یاد بگیریم.
او ادامــه داد: مــا در مقابــل تیمــی قرار 
گرفتیم که یکی از نامزدهای کســب جام 
اســت. با رفتار مناسب و یک روند مناسب 
روحی و ذهنی، باید درون زمین باشــیم و 
خودمان باشــیم. طی پیامی که فرستادم، 
بازیکنان تیم ملی دشــمنان ما نیستند. به 
کســانی که می خواهند بازیکنان را تبدیل 
به دشمنان کشور کنند، می خواهم تبریک 
بگویم چون کارشان را درست انجام دادند. 
مطمئن هستم که اکثر مردم می دانند که 
این بازیکنان در طی سال های طولانی باعث 

شادی و افتخار مردم شدند.

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان 
کرد: من می خواهــم این ایده که بازیکنان 
تیم ملی، دشــمنان ما هستند را تخریب 
کنم و بگویم که دشمنان ما کسانی هستند 

که تــاش کردند تمرکز ما را بر هم بزنند. 
کســانی که فکر می کنند انجام بازی جام 
جهانی مقابل تیم هــای انگلیس، پرتغال و 
تیم های این گونه مثل بازی در پلی استیشن 
است، باید بگویم که این مسئولیت بزرگی 
روی دوش ما اســت. به افرادی که این کار 
را انجــام دادند، تبریــک می گویم و باید از 

خودشان خوشحال باشند.
وی افزود: نمی توانــم صحبت هایم را تمام 
کنم بــدون اینکه بــه »ورزش ۳« تبریک 
بگویم. شــما کارتان را خــوب انجام دادید 
چون ترکیب را صبح اول وقت قبل از آغاز 

بازی اعام کردید. 
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درگاه پرداخت امن

وب جیمز  تلسکوپ  کمک  به  فراخورشیدی  سیاره  یک  جَو  شناخت 
داده های ارسال شــده توسط تلسکوپ 
فضایی جیمز وب، شــناخت بهتری از 
سیاره فراخورشــیدی وَسپ- ۳۹ بی 

برای دانشمندان فراهم کرد.
به گزارش وبگاه فیز، تلسکوپ فضایی 
جیمز وب به تازگی شگفتی دیگری را 
برای نخستین بار ثبت کرده است: یک 
تصویر مولکولی و شــیمیایی دقیق از 

آسمان  جهان دور.
مجموعه ابزارهای بســیار حساس این 
تلســکوپ، جَــو یک »زحــل داغ« را 
نشــانه گرفته بود. ایــن زحل داغ یک 
سیاره فراخورشیدی به نام وَسپ- ۳۹ 
بی )b ۳۹-WASP( و به جرم زحل 
اســت که به دور ســتاره ای در فاصله 
۷۰۰ سال نوری از ما می چرخد. جیمز 
وب و سایر تلســکوپ های فضایی، از 
جمله هابل و اسپیتزِر، قباً اجزای این 
سیاره داغ را که از جَو جدا شده بودند، 
آشکار کرده اند؛ اما خوانش های جدید، 
فهرســتی کامل از اتم ها، مولکول ها و 
حتی نشانه هایی از شیمی فعال و ابرها 

را ارائه می کنند.
مرسِدِس لوپزِ مورالسِ، اخترشناس مرکز 
اخترفیزیک هاروارد و اسمیتســونیان، 
می گوید: وضوح سیگنال های تعدادی 
از مولکول هــای مختلــف در داده ها 
چشمگیر است. پیش بینی کرده بودیم 
که بسیاری از این سیگنال ها را ببینیم، 

اما قتی برای اولین بــار این داده ها را 
دیدم، شگفت زده شدم.

این یافته ها نویدبخش توانایی تلسکوپ 
جیمز وب برای انجام طیف وسیعی از 
تحقیقات بر روی سیارات فراخورشیدی، 
سیارات اطراف ستاره های دیگر، است 
که دانشمندان به آن امیدوار بودند. این 
شــامل کاوش در جَو سیارات سنگی 
کوچک تر مانند آنچه در تراپیست- ۱ 
)TRAPPIST-۱، یک ستاره کوتوله 

فراسرد( وجود دارد نیز می شود.
یکی از اکتشــافات بی ســابقه، کشف 
دی اکســیدگوگرد در جَو یک ســیاره 
کشف  یعنی  اســت؛  فراخورشــیدی 

مولکولی که از واکنش های شــیمیایی 
ایجادشده توســط نور پرانرژی ستاره 
مادر این ســیاره ایجاد می شــود. لایه 
محافــظ ازون در لایه هــای بالای جَو 

زمین به روشی مشابه ایجاد می شود.
دایانا پاول اخترشناس مرکز اخترفیزیک 
و عضــو اصلی تیمی که دی اکســید 
گوگرد را کشــف کرده است، می گوید: 
تشخیص شگفت انگیز دی اکسیدگوگرد 
سرانجام بر این مطلب صحه می گذارد 
که فتوشــیمی، آب و هوای زحل های 
داغ را شکل می دهد. آب و هوای زمین 
نیز از طریق فتوشیمی شکل می گیرد؛ 
بنابراین، نقاط مشــترک ســیاره ما با 

زحل های داغ بیش از آن چیزی است 
که قباً می دانستیم.

جی آدامــز، محقق مرکز اخترفیزیک، 
ســیگنال  کــه  را  داده هایــی 
دی اکســیدگوگرد را تأیید می کردند، 
تجزیه وتحلیل کرد. با مشاهده داده های 
اولیه، این ویژگی ها را حدس زدیم؛ اما 
این ابزار با دقت بالاتر، وجود دی اکسید 
گوگرد را به وضوح نشــان داد و به ما 

کمک کرد تا معما را حل کنیم.
دمای وَســپ- ۳۹ بــی، ۱6۰۰ درجه 
فارنهایت تخمین زده شــده و جو آن 
عمدتاً از هیدروژن ســاخته شده است 
و ســکونت پذیر نیســت. این ســیاره 
فراخورشیدی با زحل و مشتری مقایسه 
می شود. جرم آن مشــابه زحل است؛ 
اما اندازه کلی آن به بزرگی مشــتری 
است. کشــف جدید، راه را برای یافتن 
شواهدی از حیات بالقوه در یک سیاره 
سکونت پذیر نشان می دهد. جیمز وب 
اجزای دیگری را نیز در جَو این سیاره 
فراخورشیدی شناسایی کرده است که 
عبارت اند از سدیم، پتاسیم، بخار آب، 

دی اکسیدکربن و مونوکسیدکربن.
شناسایی این عناصر برای دانشمندانی 
که می خواهند عناصر شیمیایی سیارات 
فراخوشــیدی را شناســایی کنند تا 
شکل گیری جهان های دوردست را بهتر 

درک کنند، اهمیت زیادی دارد.

پژوهش ها حاکی از این هســتند که ســاختن تراشه های آینده از فناوری
گرافین موجب می شــود که آنها ۱۰ برابر سریع تر از همتایان خود 

عمل کنند.
به گزارش ایســنا و به نقل از دیجیتال ترندز، تراشــه های موجود در 
بهترین »واحدهای پردازش مرکزی«)CPUs( و »واحدهای پردازش 
گرافیکی«)GPUs( که در حال حاضر در بازار موجود هستند، همگی 
از سیلیکون ساخته شده اند اما دانشمندان در مورد محدودیت های آنها 
آگاهی دارند. به منظور افزایش مقیاس عملکرد بدون آسیب رساندن 
به راندمان انرژی، تحقیقات زیادی انجام می شــوند تا یک جایگزین 
را برای ســیلیکون ارائه دهند. یکی از 
این گزینه ها گرافین اســت که شاید 
عملکردی ۱۰ برابر سیلیکون داشته 
باشــد و در عین حال، انرژی کمی را 
مصرف کند. بــا وجود این، هنوز یک 
مشــکل وجود دارد. ساخت گرافین 
واقعا گران اســت. چندین شــرکت 
در مورد اســتفاده از گرافین به عنوان جایگزینی برای تراشــه های 
سیلیکونی که امروزه می شناسیم، صحبت کرده اند. ائتاف »نوآوری 
مس گرافین«چین، در خال »کنفرانس بین المللی نوآوری گرافین 
چین«)GRAPCHINA( ایجاد شــد و به نظر می رسد که برای 
نخستین بار پس از سالها ممکن است نتیجه ای از طرح های مرتبط 
با گرافین حاصل شود. اگرچه سیلیکون امروزه به دلیل بازدهی بالا و 
هزینه های تولید قابل قبول، محبوبیت دارد اما گرافین قطعا می تواند 
بهتر باشد. گرافین بسیار قوی تر از سیلیکون است. گزارش ها حاکی از 
این هستند که گرافین ۲۰۰ برابر قوی تر از فولاد است. با وجود این، 
وزن بسیار کمی دارد. یک متر مربع گرافین، کمتر از یک میلی گرم وزن 
دارد. همچنین، گرافین از نظر حرارتی و الکتریکی، بسیار مقرون به صرفه 

است و می تواند جایگزین مس در تراشه های آینده باشد.

تراشه های آینده ۱۰ برابر سریع تر خواهند بود


